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upphävan- 
av tullen 
apelsiner.

nr 9, i anledning- av väckta motioner om höjning av dagar
vodet för kontrollörer vid sockertillverkningen, och

nr 10, i anledning av väckt motion om rätt för beskattnings- 
nämnd att granska avgivna deklarationer; ävensom

första kammarens första tillfälliga utskotts utlåtande nr 5, med 
anledning av väckt motion om skrivelse till Kungl. Maj:t angåen
de rätt för ordförande i pensionsnämnd att i tjänsteärenden använ
da tjänstefrimärken och tjänstebrevkort.

Föredrogos, med bordlädes ånyo på flera ledamöters begäran 
bankoutskottets nästlidne dag bordlagda utlåtanden nr 6—8.

Föredrogs ånyo bevillningsutskottets den 20 och 21 i denna 
månad bordlagda betänkande nr 6, i anledning av väckt motion om 
upphävande av tullen å apelsiner.

I en inom andra kammaren av herr Berg i Munkfors väckt mo
tion, nr 174, vilken hänvisats till bevillningsutskottet, hade hem
ställts, »att riksdagen måtte besluta om sådan ändring i tulltaxan, 
att importen av apelsiner blir tullfri».

Utskottet hade i föreliggande betänkande på anförda skäl hem
ställt, att herr Bergs i Munkfors förevarande motion, II: 174, om 
upphävande av tullen å apelsiner, icke matte av riksdagen bifallas.

Reservation hade avgivits av, utom andra, herr Bäckström 
m. fl., vilka ansett, att utskottet bort hemställa, att riksdagen 
måtte, med bifall till herr Bergs i Munkfors ifrågavarande motion, 
II: 174, besluta att apelsiner skulle vara tullfria, samt att i följd 
härav i gällande tulltaxa skulle inskjutas en rubrik nr IO6V2 med 
nedanstående lydelse:

Frukter (av träd) och bär:

10(5. — - — — — — — —

IO6V2. apelsiner.........................................................................frid.

Herr Bäckström: Kammaren erinrar sig måhända en de
batt, som fördes här förra året, angående avskaffandet av tul
len på ris. Det gällde där borttagandet av en finanstull, som 
berörde vida lager av vårt folk; det gällde ett litet steg mot 
avskrivningen av de indirekta skatterna. Den fråga, som före
ligger i dag, är fullständigt analog, och jag hemställer till de 
ledamöter av kammaren, som förra året röstade för borttagan
det av tullen på ris, att de ville behjärta denna fullständiga 
analogi i händelse det, som jag hoppas, kommer att bil ge
mensam votering om tullen på apelsiner.
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Som läget är i denna kammare, skall jag ej uppehålla de- Om upphävan- 
batten, endast framställa yrkande om bifall till min reservation. ^e av

å apelsiner.

Efter det överläggningen ansetts härmed slutad, yttrade herr (Fort8,) 
talmannen, att i avseende på förevarande betänkande annat yr
kande ej framställts, än att kammaren skulle antaga det förslag 
som innefattades i den av herr Bäckström m. fl. vid betänkandet 
avgivna reservationen.

Härefter gjordes propositioner, först på bifall till vad utskottet 
i töreligganae betänkande hemställt samt vidare på godkännande 
av berörda yrkande, och förklarades den förra propositionen, vilken 
upprepades, vara med övervägande ja besvarad.

Föredraga ånyo och företogs punktvis till avgörande jordbruks
utskottets den 20 och 21 innevarande februari bordlagda'utlåtande 
ur regeringen av utgifterna under riksstatens nionde
huvudtitel, innefattande anslagen till jordbruksdepartementet.

Punkterna 1—3.

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 4.

Lades till handlingarna.

Punkten 5.

Utskottets hemställan bifölls.

Punkten 6.

Under punkt 6 av förevarande huvudtitel i statsverkspropositio - Premiering a v 
nen både Kungl. Ha.] :t föreslagit riksdagen att dels öka det under an- nötboskap. 
slagstiteln »befrämjande i allmänhet av jordbruk och lantmannanä
ringar» till understödjande av premiering av nötboskap anvisade be- 
lopp, nu 120,000 kronor, därav 30,000 kronor skulle användas för 
ti äggspris för tjurar tillhörande tjurförening, med 20,000 kronor 
till 140,000 kronor, därav 50,000 kronor skulle användas för till- 
läggspns för tjurar, tillhörande tjurförening, med rätt för Kungl.
Ma.| :t att, därest under något år sistnämnda belopp ej skulle behöva 
i sin helhet eller till någon del tagas i anspråk för detta ändamål, 
anvisa det sålunda tillgängliga beloppet för andra till nötboskapspre- 
mieringen hörande ändamål, dels ock besluta, att för åtnjutande av 
understöd från anslaget fortfarande skulle gälla enahanda villkor 
som i avseende å de nu för understödjande utav premiering av nöt
boskap anslagna medel.
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Premiering
nötboskap,

(Forts.)

I detta sammanhang hade utskottet till behandling förehaft två 
inom riksdagen väckta likalydande motioner nämligen nr 14 i första 
kammaren av friherre Hermelin m. fl. och nr 135 i andra kammaren 
av herr Sundström fn. fl, i vilka hemställts, att riksdagen måtte öka 
det under anslagstiteln »befrämjande i allmänhet av jordbruk och 
lantmannanäringar» till understödjande av premiering av nötboskap 
anvisade belopp, nu 120,000 kronor med 40,000 kronor till 160,000 
kronor, därav 70,000 kronor skulle användas för tilläggspns för tju
rar, tillhöriga tjurföreningar.

Utskottet hade i nu föredragna punkt på åberopade grunder 
hemställt, att riksdagen måtte, med avslag å friherre Hermelins m. 
fl. samt herr Sundströms m. fl. förevarande motioner och med bifall
till Kungl. Maj ds förslag, . . ,

a) öka det under anslagstiteln »befrämjande i allmänhet av 
jordbruk och lantmannanäringar» till understödjande av premiering 
av nötboskap anvisade belopp, nu 120.000 kronor, därav 30,000 kro- 
nor skulle användas för tilläggspris för tjärar, tillhörande tjurtöre- 
p ing, med 20,000 kronor till 140,000 kronor, därav 50,000 kronor 
skulle användas för tilläggspris för tjurar, tillhörande, tjurförening, 
med rätt för Kungl. Maj d att, därest under något år sistnämnda be
lopp ej skulle behöva i sin helhet eller till någon del tagas i anspråk 
för detta ändamål, anvisa det sålunda tillgängliga beloppet for an
dra till nötboskapspremieringen hörande ändamål samt

b) besluta, att för åtnjutande av understöd från anslaget fort
farande skulle gälla enahanda villkor som i avseende å de nu för 
understödjande utav premiering av nötboskap anslagna medel.

Häremot hade avgivits reservation av dels friherre De (feer, 
herrar Andersson och Hellström, friherre Hermelin samt herr Kfce- 
rot, vilka ansett, att utskottet bort hemställa om bifall till de i äm
net väckta motionerna, .

dels och greve Hamilton, Alexander, vilken likväl ej antytt
sin mening.

Friherre Hermelin: Herr talman, mina herrar! Som re
servant och motionär i föreliggande punkt ber jag att en stund 
få taga kammarens uppmärksamhet i anspråk i vad Ira- 
gan gäller tilläggspris för tjurar, tillhörande tjurföreningar in
om det mindre jordbruket. Jag ämnar härutinnan yrka viss 
ändring i utskottets förslag. Tjurföreningarna ha enligt allas 
samstämmiga uttalanden kraftigt höjt nötboskapshantermgen in- 
om det mindre jordbruket och därmed även stärkt dess ekono
miska bärkraft. Den nu avgångne chefen för jordbruksdeparte
mentet har ock framhållit, att det är av stor vikt, att dessa 
slags föreningar utvecklas och från det allmänna erhålla det 
stöd, som erfordras för deras vidmakthållande och förkovran. 
Vid’1903 års riksdag förelåg i princip frågan senast till avgö
rande. Enligt den utredning, som då förebragtes från kungl.
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lantbruksstyrelsen, framhölls lämpligheten av, att staten fort
skred e på den väg den redan inslagit att i sammanhang med 
nötboskapspremieringen medgiva utdelning av tilläggspris. Lant
bruksstyrelsen påvisade, att hushållningssällskapen själva i stor 
utsträckning hade anslagit medel till den egentliga nötboskaps
premieringen, och för att tilläggsprisen skulle komma till önsk
värd omfattning, erfordrades det, att statsverket särskilt skulle 
anvisa medel för bestridande av de till följd härav ökade kostna
derna.

Mot denna uppfattning hade dåvarande chefen för jordbruks
departementet intet att erinra, icke heller statsutskottet, som då 
hade frågan till behandling, och beslöt riksdagen i överensstäm
melse med dessa riktlinjer att bevilja ökningen i anslaget.

Går man nu till den utredning i frågan som föreligger för 
innevarande års riksdag, finner man, att lantbruksstyrelsen ej 
frångått sin uppfattning från 1909. Kungl. lantbruksstyrelsen 
säger nämligen, att då hushållningssällskapens bidrag till nöt
boskapspremieringen för närvarande uppginge till mer än dubb
la det belopp, som de för ändamålet uppbure av statsmedel, 
syntes det lantbruksstyrelsen nödvändigt att för denna premie
rings fortbestånd söka åtminstone i någon mån nedbringa säll
skapens kostnader för densamma, och då, säger lantbruksstyrelsen 
ytterligare, nära 30,000 kronor av dessa sällskapens egna kost
nader nu utgjorde sådant understöd till tjurföreningar, till vars 
gäldande särskilda statsmedel ansetts böra anvisas, borde i främ
sta rummet motsvarande belopp inberäknas i nu ifrågavarande 
anslagsförhöjning. Därtill komme vidare att, enligt vad lant
bruksstyrelsen hade sig bekant, tjurföreningar, som varit i be
hov av och enligt gällande bestämmelser för tilläggspris befun
nits berättigade till sådant, på grund av bristande medel antingen 
icke kunnat tillerkännas tilläggspris eller erhållit dylikt till 
betydligt reducerat belopp. På grund härav ville lantbruks
styrelsen, att dessa 30,000 kronor skulle ytterligare ökas med 
10,000 kronor till en summa av 40,000 kronor.

Det är denna uppfattning, som motionärerna även velat göra 
till sin och därför föreslagit, att ökningen måtte utgå i enlighet 
med lantbruksstyrelsens förslag, som ju är grundat på en saklig 
och fullt uttömmande utredning. Enligt den kungl. propositio
nen har föredragande departementschefen icke heller kunnat jäva 
btehovet av ökade anslagsmedel, men säger, att han åtminstone 
icke för närvarande kan gå så långt som lantbruksstyrelsen 
föreslagit, utan vill stanna på halva vägen eller vid 20,000 kronor 
i stället för de av lantbruksstyrelsen begärda 40,000 kronor. 
Jordbruksutskottet har följt herr statsrådet och säger »att det 
måste anses mindre lämpligt att sålunda på en gång mer än för
dubbla ett anslag». Men herr talman, mina herrar, är detta lämp
ligt? Ha vi ej tillräckligt med utredningar och spörsmål varje 
riksdag som kommer, utan att man behöver gömma dem från 
det ena året till det andra? Här 'föreligger en klar utredning

Premiering av 
nötboskap. 

(Forts.)
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Premier in g t 
nötboskap. 

(Forts.)

från lantbruksstyrelsen om behovet, och då är det väl i all 
rimlighets namn skäl att på en gång fixera beloppet för en tid 
framåt och ej taga det bit för bit. Visserligen har ju fram
hållits, att förslag varit å bane att på ett eller annat sätt göra 
inbesparingar i kostnaderna för premieringen och på så sätt even
tuellt få penningar till tilläggspris, men jag tror, mina herrar, 
att man därutinnan kan giva motionärerna rätt som säga, att 
frågan om besparing av premieringsmedlen »måste vara beroende 
på ytterligare utredning och torde i övrigt vara så pass vittom
fattande, att man icke härpå nu kan bygga en bestämd inskränk
ning av det av lantbruksstyrelsen anmälda beloppet utan måste 
lämna detta åt framtiden».

På grund av vad jag sålunda anfört får jag, herr talman, 
i anslutning till vad motionärerna hemställt, vördsamt yrka, att 
riksdagen med ändring av utskottets förslag ville i så måtto bi
falla det, att riksdagen måtte öka anslagstiteln till understödjan
de av premieringen av nötboskap, så att det anvisade beloppet, 
nu 120,000 kronor, måtte höjas med 40,000 kronor till 160,000 
kronor varav 70,000 kronor skulle användas till tilläggspris för 
tjurar, tillhörande tjurföreningar.

Herr T a m m: Den föregående ärade talaren framhöll, att alla 
vore eniga om, att tjurföreningarna borde liksom hittills ut
göra ett huvudmoment uti nötboskapspremieringen. Det är sant, 
alla äro härom ense. Men om man tänker tillbaka på den tid, 
under vilken det s. k. Skaraborgssystemet, skapat av kapten 
Flack, till stor fördel verkat för nötboskapsaveln, så finner man, 
att man aldrig gjort stora och häftiga språng, utan utvecklin
gen har gått av sig själv småningom från ett steg till ett annat. 
Utskottet har trott, att det vore riktigt att alltfort så skulle ske. 
Vi ha således i utskottet varit alldeles på det klara med, så
som friherre Hermelin ock sade, att även staten kunde och bor
de fortskrida på den väg, som man gått förut, men att alla 
häftiga språng skulle vara olämpliga. Det förefaller mig, som 
om motionärerna ej riktigt ville erkänna, att Kungl. Maj:t re
dan med den föreslagna 20,000 kronors förhöjningen torde hava 
tagit ett avsevärt steg framåt. Det är ju dock, som utskottet 
säger, redan detta nära nog en fördubbling av anslaget. Det 
är så långt ifrån, att utskottet här ställt sig avvisande, att det 
tvärtom med full enstämmighet biträtt Kungl. Maj:ts förslag 
om ökning i denna punkt.

Nu sade friherre Hermelin, att utskottet skrivit så, att man 
skulle kunna tyda det som så: var god och kom igen en annan 
gång! — och det skulle vara en princip, som friherre Herme
lin måste ogilla. Dock får nog friherre Hermelin, om han stu
derar riksdagens sätt att behandla sådana frågor, ge mig rätt 
i att det är ett nog så vanligt och som jag tror ganska klokt sätt, 
att, när man ej är alldeles säker på, om det kan vara lämpligt 
att taga allt på en gång, man då i stället säger: Låt oss se, om
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detta verkar bra och om det så gör, kunna vi ju alltid längre Premienng av 
fram giva er mera. — Detta är ej någon nyhet. Då sålunda nötboskap. 
utskottet huvudsakligen haft detta skäl, att utskottet redan i (ForM 
Kungl. Maj:ts förslag ser ett bestämt och målmedvetet stort 
steg på den väg, man hittills gått, skulle det kanske vara nog 
för att motivera, att man ej gått så långt som motionärerna.

Men jag skall be att få framhålla en synpunkt till. Jag är 
ej rätt säker, att beträffande det understöd av kreatursaveln 
som här är fråga om, det skulle vara rätt att gå allt för fort.
Man får ej giva dem, som bedriva denna avel, den uppfattningen, 
att de skola hava fullständig ersättning i form av understöd 
från statens och det allmännas sida för den risk och de ut
gifter, de åtaga sig. De skola också göra något själva. Jag 
tror, att det på denna liksom på andra punkter är farligt att 
giva alltför stora gåvor. Jag tror därför, att man bör hålla 
sig till bidragsformen och så har utskottet här gjort.

Vidare ha både Kungl. Maj:t och utskottet strukit under, att 
då nu hushållningssällskapen stå inför den sedan länge väntade 
tidpunkten, då hushållningssällskapen ha att med ett bestämt 
anslag för året av 2,100,000 kronor, som ersättning för deras 
andelar i brännvinsförsäljningsmedlen reda sig själva inom de 
grenar som behöva understödjas, då är ögonblicket inne att taga 
under omprövning, huruvida ej det av mig omnämnda Skara- 
borgssystemet nu i viss mån bör ändras så, att den delen av det
samma, som innefattar hondjurspremieringen omlägges så, att 
sällskapen med samma belopp som hittills dock kunna sträcka sig 
längre i understödjandet just av det viktigaste huvudmomentet av 
premieringen eller tjurföreningsväsendet.

Då jag sålunda, herr talman, anser de skäl utskottet anfört 
och även i sin mån dem jag nu tillagt tala för, att nu ej taga det 
alltför stora steg, som friherre Hermelin och medmotionärerna 
önskat, ber jag att få yrka bifall till utskottets här föredragna 
hemställan.

Herr Ekelund: Herr talman, mina herrar! Herr Tamm 
yttrade att motionärerna skulle kunna vara välkomna igen en 
annan gång med sitt förslag, och man fick även det intrycket 
av hans uttalande, att man då skulle kunna räkna med herr 
Tamms välvilliga understöd för motionens framgång. Jag ber 
bara att få uttrycka min tacksamhet till herr Tamm för vad han 
på så sätt välvilligt ställt i utsikt. Men jag skulle i alla fall 
vilja vädja till kammaren, huruvida det ej skulle vara lyck
ligare att redan nu få det förhöjda anslaget, som motionen av
ser, beviljat. Om man tänker på denna saks förhistoria, så 
var det redan år 1891 som riksdagen första gången beviljade 
anslag till understöd åt nötboskapspremieringen inom landet.
Detta anslag har sedermera successivt under årens lopp förhöjts, 
så att det år 1909 utgick med 120,000 kronor, men med det vill
kor, att av dessa 120,000 kronor skulle 30,000 kronor användas
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Premiering a» såsom tilläggspris åt s. k. tjurföreningar. Lantbruksstyrelsen 
nötboskap, hemställde då till riksdagen att, enär de med utdelandet av des- 

(Forts.) ga tilläggspris förenade kostnader ej kunde bestämt skiljas från 
kostnaderna för premieringen i sin helhet, det vill säga för nötbo- 
skapspremieringen, icke såsom villkor för understöds erhållande 
borde föreskrivas, att hushållningssällskapen skulle vara skyldi
ga att styrka, att motsvarande belopp av de av hushållningssäll
skapen och landstingen anslagna medel blivit särskilt för ända
målet använda.

Detta villkor biföll riksdagen, och man kan ju ej förstå an
nat än, att i och med antagandet av detta villkor staten ock 
har påtagit sig kostnaden för dessa tilläggspris åt tjurförenin
garna. Nu har det emellertid visat sig, att riksdagens anslag ej 
varit tillräckliga för att bestrida de kostnader, som hushållnings
sällskapen hava haft och hava för dessa tilläggspris, utan hava 
av hushållningssällskapens egna medel, om man så får kalla 
dem, huvudsakligen brännvinsförsäljningsmedel, utgått högst av
sevärda belopp. Minsta andelen av brännvinsförsäljningsmedlen 
för detta ändamål har utgjort 10 o/0 men för vissa hushållnings
sällskap har den gått upp ända till 19 °/o. Således har en högst 
avsevärd del av de medel, som hushållningssällskapen haft att 
röra sig med, måst användas för detta ändamål. Detta har gjort, 
att det för en del hushållningssällskap, som naturligtvis även ha
va åtskilliga andra intressen och syften att befrämja, varit nöd
vändigt att i viss mån dämpa den s. k. tjurföreningsrörelsen, för 
att ej omkostnaderna skulle stiga för högt, ja, rent av växa säll
skapen över huvudet. Detta kan ju ej vara lyckligt. Nog ära 
vi väl alla ense om, hur ofantligt nyttigt och gagnande under
stödjandet av nötboskapsaveln och dess utveckling, särskilt ge
nom premieringen, varit för utvecklingen av såväl vårt större 
som vårt mindre jordbruk, i all synnerhet det mindre. Och 
skulle det verkligen gå så, att detta på grund av bristande tillgån
gar skulle behöva tillbakahållas, kan man väl ej anse annat, 
än att det skulle verka högst olyckligt, för att ej säga ödes
digert.

Nu säges visserligen från vissa håll, såsom herr Tamm 
just sade: »Men hushållningssällskapen skola väl göra något själva 
och staten skall väl ej göra allt». Men man kan ej säga annat 
än, att hushållningssällskapen gått så långt som deras tillgån
gar medgiva, i vissa fall kanske än längre.

Då jag anser att det vore synnerligen olyckligt, om en till
hakagång i särskilt tjurföreningsrörelsen skulle behöva ske, ber 
jag herr talman, att få yrka bifall till reservationen.

Friherre Hermelin: Herr talman, mina herrar! Den
ärade vice ordföranden i jordbruksutskottet nämnde, att man 
ej skulle göra för hastiga språng, och han talade även om för 
mig, att man får vänja sig vid att göra på stället vila. Det 
är nog sant och jag förstår det — men här är ej fråga om
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att göra hastiga språng. Utredningen har nämligen visat, att Premiering av 
det många år varit brist. Här är endast fråga om, att staten nötbo>kaP- 
skall fylla denna brist, som uppstått, och dessutom med ett be- (Fort8-) 
lopp så anspråkslöst som 10,000 kr., ja, knappt det, möta de kom
mande årens ökade utgifter. Att vänta på någon vidare utred
ning är väl onödigt, då, såsom jag nämnt, här föreligger en fullt 
saklig utredning från lantbruksstyrelsen.

Därför, herr talman, ber jag att få vidhålla mitt yrkande, 
det vill säga om bifall till den i ämnet väckta motionen.

Herr Petersson, Alfred: Herr talman, mina herrar!
Även om jag ej skulle bliva det ringaste ledsen, om kammaren 
ville bifalla motionärernas hemställan i denna fråga, så anser jag 
mig i alla fall böra här säga, att jag har trott mig hava mycket 
goda skäl, när jag på sin tid hemställde om det lägre beloppet, 
d. v. s. 20,000 kronor, till förhöjning i anslaget till tjurföre
ningar. Jag upprepar vad som redan förut blivit betonat, att 
detta dock innebär nära en fördubbling av det belopp, som nu 
från statens sida till tjurföreningarna utgår. Men det var ej 
det, som för mig var det egentliga skälet, utan jag trodde och 
tror fortfarande, att innan man går ännu längre man bör under
söka, huruvida ej tiden är inne att verkställa en revision av det 
s. k. frisedelssystemet, Skaraborgssystemet. Detta system med 
premiering av hondjur i den utsträckning, som nu sker, har väl 
från början varit avsett icke allenast att lämna ett statens 
penningunderstöd, till inlösen av s. k. frisedlar, i själva verket 
ingenting annat än betäckningsavgifter för tillhandahållande åt 
hondjuren av första klassens tjurar. Det har även haft en upp
fostrande, en undervisande uppgift enligt mitt förmenande, och 
denna har bestått däri, att man för allmänheten velat klargöra 
vikten och nödvändigheten av att de premierade tjurarna paras 
med lämpliga hondjur. I samma mån som upplysningen och 
insikten om betydelsen härav växer, så att folket självt förstår 
att föra just de lämpliga hondjuren till de goda liandjuren, i 
samma mån upphör enligt mitt förmenande anledningen för staten 
att betala betäckningsavgifterna. Det är detta, som har varit 
det huvudsakliga skälet för min ståndpunkt. Jag tror också, 
att man i sådana avseenden som detta bör fara fram med en 
viss varsamhet, så att den stora allmänheten får klart för 
sig att man icke handlar ovarsamt med statens medel utan 
tvärtom. Det finnes nog i många bygder den uppfattningen, 
att tiden är inne för en sådan revision, som den jag talat om.
Det är ej en gång blott jag hört det slagordet, att man med all
männa medel premierar kalvskinn.

Herr Ericss o n, Aaby: Herr talman! Det är ju ej så säll
synt numera )i riksdagen, att det föreligger fall, som äro fullt 
motsvariga till det, som vi nu syssla med, d. v. s. att inom jord-
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Premiering av bruket intresset blivit vackt på ett särskilt område, lantbruks- 
nötboskap. styreisen behjärtar, Kungl. Maj:t likaså men inskränker i 

(Forts.) någon män det önskade anslaget. Då uppträda några för saken 
ytterst intresserade medlemmar av riksdagen, motionera i frågan 
och söka iså att driva igenom sin mening. För min del får jag upp
riktigt säga ifrån, att jag tror, att kammaren bör vara försiktig 
med att giva sitt bifall till enskilda motionärers dylika framställ
ningar särskilt då det gäller att fördubbla de anslag, som Kungl. 
Maj:t efter noggrant övervägande begärt. Då härtill komma 
de sakförhållanden, som här framhållits såväl av den siste ärade 
talaren som av utskottets vice ordförande, så ber jag, herr tal
man, att få yrka bifall till utskottets förslag.

Herr Holmquist: Herr talman, mina herrar ! Jag begärde 
egentligen ordet med anledning av den siste ärade talarens anfö
rande. Han nämnde i en ton, som åtminstone på mig verkade 
något irriterad, att ett par för jordbrukets intressen särskilt 
ivrande medlemmar av riksdagen här hade yrkat ett anslags för
dubblande. Jag för min del vill däremot tacka dem för deras 
motioner.

Här har under den föregående debatten blivit sagt, att man 
ej skall gå fram för fort, att man särskilt rörande detta anslag 
borde iakttaga de sig så småningom utvecklande förhållandena 
och lämpa sig därefter, men jag tror, a*tt förhållandena redan 
äro sådana, att man har all anledning till det bestämda påståen
det, ätt Idet av motionärerna ifrågasatta anslaget är väl motiverat. 
I det län, som jag närmast representerar, hava vi för närvarande 
66 tjurföreningar, sådana som det bär är fråga om. Hushåll
ningssällskapet utbetalar ungefär 4,000 kronor, staten 1,500. Var
je förening erhåller i genomsnitt ungefär 75 kronor. Kan man 
verkligen under sådana förhållanden säga, att man genom att 
öka anslaget, som motionärerna ifrågasatt, skulle lägga något 
slags hyende under lasten för dessa föreningar, så att de på något 
sätt ej komme att stå på egna 'ben utan komme att i för hög 
grad lita till understödet från det allmänna? Jag tror ej, att så 
bleve förhållandet. Man har talat- om det Flachska systemet, 
och för min del har jag, då jag under ganska många år sett 
det i tillämpning, även funnit, att det är på tiden, att det blir 
ändrat. Men en revision av detta system komme, som jag tror, 
att åtminstone väsentligen just gå i den riktningen, som motionä
rerna här tämligen klart påpeka d. v. s. i riktning av ett kraftigt 
och målmedvetet understöd av tjurföreningarna. Då nu detta 
system har verkat därhän, att vissa län, såvitt 'jag rätt fattat 
saken, så gott som frånträtt detsamma och helt inriktat sig på 
just tillämpningen av vad motionärerna bär ifrågasätta, så kan 
jag ej annat än finna — särskilt med hänsyn till de ekonomiska 
förhållandena inom det län jag representerar — att man har 
skyldighet, att på ett kraftigare sätt tillmötesgå dessa krav än 
vad deri kungl. propositionen här innefattar. Då jag, herr
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talman, sålunda anser, att motionerna äro väl motiverade, så Premienng av 
tillåter jag mig för min del att yrka bifall till desamma. nötboskap.

(Forte.)

Herr Odelberg: Herr talman! Det här är ju en sådan 
speciell jordbruksfråga, mindre känd för en stor del av kamma
rens ledamöter, att jag skall be att få yttra mig i högst allmänna 
ordalag. Det kan ju ej bestridas, att ,d®ssa föreningar äro en myc
ket viktig länk i arbetet för höjandet av landets nötkreatursavel, 
och därför är det också, som staten ingripit och understödjer dessa 
tjurhållningsföreningar ty av dylika sammanslutningar kunna 
bättre och således dyrbara tjurar underhållas än av den enskilde 
mindre brukaren. Det är därför fullt berättigat att staten genom 
anslag uppmuntrar tillkomsten av sådana föreningar. Även flera 
hushållningssällskap understödja dem, nämligen på så sätt, att 
de lämna räntefria lån för att inköpa tjurar, och dessutom utgå av 
premieringsmedel ej obetydliga årliga belopp för inlösen av fri
sedlar. Herr Petersson sade nyss, att orsaken varför han som 
statsråd^ icke begärt någon höjning av detta anslag var den, att 
han ansåg, att en reglering av hela nötboskapspremieringen borde 
äga rum, och jag är också av samma åsikt som han, dock vill jag 
ej gå i samma riktning som han nämligen genom indragning, 
såvitt jag kunde förstå honom, av de s. k. frisedlarna. Alen 
ifrågasättas kan, huruvida det är lämpligt att med statsmedel 
år ut och år in understödja samma tjurförening med 75, 100 eller 
150 kronor. Sedan en dylik förening väl kommit i gång, synes 
mig att statsunderstöd till densamma ej borde utgå längre än 
exempelvis fem år, ty efter den tiden borde föreningsledamöterna 
vara fullt på det klara med fördelen av sammanslutningen. Jag 
tror att vi vad beträffar beviljande av statsmedel till jordbruket 
i många, fall äro inne på orätt väg, ty det kan ej vara klok stats
hushållning att med statsmedel understödja företag, som väl 
planlagda och väl skötta ovillkorligen måste vara lönande. Det 
är på den grund, som jag ej varit med om att höja anslaget, utan 
jag anser, att det kan vara tillräckligt ännu så länge med 20,000 
kronor. Jag ber därför att få yrka bifall till utskottets för
slag.

Greve Hamilton, Alexander: En talare har nyss
riktat sig mot en förhöjning på grund av enskild motion av det 
av Kungl. Maj:t föreslagna anslaget. Jag vill med anledning 
därav blott framhålla, att vår motion vilar på lantbruksstyrel- 
sens förslag. Det har vidare yttrats, att man borde ändra syste
met, att man borde frångå Skaraborgssystemet. Jag vill fram
hålla, att denna förändring ej så lätt kan genomföras. Jag 
yrkar bifall till motionärernas förslag.

Herr Jönsson: Herr talman, mina herrar! Det har ej
varit något hugskott att komma fram med denna motion, utan 
den stöder sig på lantbruksstyrelsens utredning. Jag tror, att
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Premiering av en var känner till, vilken fördelaktig verkan dessa anslag åstad- 
nötboskap. kommit, och jag är fullt övertygad om, att motionärernas för- 

(Forts.) giag £r förtjänt av att gå igenom. Jag ber att få yrka bifall 
till detsamma.

Herr Ekelund: Jag kan ej underlåta att framhålla, att 
det var med en viss missräkning som jag hörde landets förste 
jordbruksminister uttala sig så som han gjorde om en så viktig 
gren av vår modernäring som nötboskapsaveln och premieringen 
av nötboskap. Herr Odelberg yttrade, om jag ej hörde orätt, 
att bär sig ej rörelsen så bör man indraga anslaget och låta 
saken gå sin egen väg, eller med andra ord, att man inom jord
bruket ej skulle understödja andra grenar än sådana, som lämna 
en bestämd behållning. Jag undrar vad vi då skulle komma 
till och om jordbruket skulle kunna föras framåt om det ej under
stöddes av premier, genom statsmakternas försorg. Dessa hava 
ju hittills visat, att de verkligen velat understödja jordbruket 
pa allt möjligt sätt, och jag undrar, om det ej är nödvändigt att 
fortfarande fortgå på samma väg, om man verkligen skall kunna 
komma till något gott resultat. Jag yrkar fortfarande bifall 
till reservationen.

Herr Odelberg: Den siste ärade talaren har komplett miss
förstått vad jag sagt, eller också måste jag ha yttrat mig otyd
ligt. Jag har ej anfallit nötboskapspremieringen, men jag har 
angripit det sättet, att man håller på år ut och dr in med att 
understödja tjurföreningarna. Jag sade, att tjurföreningar äro 
ett viktigt moment i nötboskapspremieringen, men när man med 
statsmedel i fyra, fem år har understött en tjurförening, så bor
de den sedan kunna verka utan statsmedel. Jag vill därför ha
va en utredning av denna fråga, innan jag ger min röst till 
anslagets höjande.

Herr Ekelund: Ja, det är ju mycket möjligt, att grun
derna för utdelning av tilläggspris åt tjurföreningar skulle kun
na ändras och möjligen också förbättras, men jag tror ej, att det
ta kan gå i den riktningen, åtminstone på många håll, att man 
skulle få lov att efter viss tid indraga ett anslag, som en gång 
blivit beviljat. Åtminstone är det så, att förhållandena inom 
vissa delar av Östergötland äro sådana, att det skulle möta 
mycket stora svårigheter att där kunna upprätthålla intresset 
för vidmakthållandet av tjurföreningar, och hade man ej stats
bidragen att lita sig till, så skulle det helt simpelt ej gå, utan hela 
rörelsen skulle gå tillbaka, och det är av rädsla för att något 
sådant skulle inträffa, som jag så varmt ber att få förorda bi
fall till det större anslaget, d. v. s. till reservationen.

Överläggningen förklarades härmed slutad, varefter herr tal
mannen yttrade, att beträffande nu föredragna punkt yrkats, dels
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att vad utskottet hemställt skulle bifallas, dels ock att utskottets Premiering av 
hemställan skulle bifallas med den ändring, som angivits i friherre nötboskaP- 
Hermelins m. fl. i ämnet väckta motion. (Forte.)

Härefter gjorde herr talmannen propositioner i enlighet med 
dessa yrkanden och förklarade sig finna propositionen på bifall till 
utskottets hemställan vara med övervägande ja besvarad.

Votering begärdes, i anledning varav uppsattes, justerades och 
anslogs en så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller vad jordbruksutskottet hemställt i punkten 
6 av sitt utlåtande nr 1, röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Hej, bifalles utskottets hemställan med den ändring, 
som angivits i friherre Hermelins m. fl. i ämnet väckta motion.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna hava 
utfallit sålunda:

Ja — 81;
Nej — 43.

Punkten 7.

Lades till handlingarna.

Punkterna 8—10.

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 11.

Uti två inom riksdagen väckta, till jordbruksutskottets för- Anordnande av 
beredande handläggning remitterade motioner av likalydande inne- undervisning i 
håll, nämligen nr 15 i första kammaren av herr IIammarskjöld lantbrukskemi 
in. fl. samt nr 208 i andra kammaren av herr Bengtsson i Norup m' m' 
in. fl., hade hemställts, att riksdagen måtte på extra stat under ni
onde huvudtiteln bevilja ett anslag för 1915 å sammanlagt 33,000 
kronor att av Kungl. Maj:t disponeras, på sätt Kungl. Maj:t när
mare bestämde, för anordnande av forskning och vetenskaplig un
dervisning vid Uppsala universitet i lantbrukskemi med marklära, 
lantbruksbotanik samt husdjurens fysiologi och utfodringslära, på 
det sätt att 15,000 kronor avsåges för aptering av lokaler och en 
första uppsättning av materiel och 18,000 kronor till löpande ut
gifter, däri inbegripen avlöning för lärare.
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Anordnande av 
undervisning i 
lantbrukskemi 

in. m. 
(Forte.)

Utskottet hade i förevarande punkt på anförda skäl hemställt, 
att herrar Hammarskjölds m. fl. samt Bengtssons i Norup m. fl. 
föreliggande motioner måtte av riksdagen avslås.

Herr Hammarskjöld: Herr talman, mina herrar! Det 
nu föredragna utskottsutlåtandet företer den egendomligheten, 
att alla de skal, som utskottet har anfört emot de här ifrågac 
varande motionerna, i verkligheten tala för dem.

För att bevisa detta skall jag gå tillbaka litet i frågans 
förhistoria, om också i all korthet. År 1909 begärde riksdagen 
i skrivelse till Kungl. Maj :t utredning och förslag rörande an
ordnande av högre lantbruksundervisning, och i april 1913 av- 
gåvo av Kungl. Maj :t utsedda sakkunniga »Utredning och förslag 
angående upprättandet av en lantbrukshögskola». Den skulle 
emellertid hava blivit en mycket dyr historia; det skulle för 
byggnader och organisation i övrigt krävas belopp av samman
lagt 1,369,000 kronor, och årsbudgeten beräknades till 128,800 
■kronor.

Sedan dess har nu frågan legat hos Kungl. Maj :t, och åt
minstone jag för min del undrar icke alls på att Kungl. Maj :t 
ännu icke har vidtagit någon åtgärd. Alla de myndigheter, som 
hava blivit hörda om de sakkunnigas förslag, hava nämligen 
varit av olika mening; det är icke två, som hava varit av 
lika mening. Hur då Kungl. Maj :t skulle kunna fatta position 
i den saken är icke lätt att förstå.

Nu hava vi motionärer tänkt oss, att när frågan är så om
tvistad och ingen enighet har kunnat vinnas rörande hur den 
skall lösas, det skulle vara det allra förståndigaste sättet att 
börja i mycket liten skala med undervisning, som skulle kunna 
anordnas utan några som helst nybyggnader och utan någon 
stor årsbudget, nämligen vid institutioner, som höra till uni
versitetet i Uppsala.

Häremot opponerar sig nu utskottet livligt och säger, att 
det är av den bestämda uppfattningen, att ett godtagande av 
detta förslag, som motionärerna själva tydligen betrakta som 
ett provisorium, icke kan utgöra någon egentlig lösning av den 
viktiga frågan om den högre lantbruksundervisningen.

Ja, det är mycket riktigt, att vi motionärer betrakta vårt 
förslag som ett provisorium, vilket icke alls löser den egentliga 
frågan. Men hur brukar man i allmänhet göra, när man icke 
är fullt på det klara med, hur man till sist vill hava 
en sak ordnad, men när man i alla fall på samma gång 
anser, att något bör göras ? Jo, då brukar man på försök, om det 
gäller en undervisningsfråga, anordna undervisningen och an
ordna den i liten skala, så att man icke fekall vara bunden för 
framtiden. Det är detta, som vi föreslå. Jag vill hemställa, 
vilketdera som är klokast, antingen att börja försöksvis i li
ten skala och på sådant sätt, att man när som helst kan av-
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bryta försöket, eller att binda sig fast med dyrbara byggnader 
och en stor årsbudget.

För min del vet jag icke exempel på någon sorts högskola här 
i landet åtminstone, som har vuxit fram på en gång fix och färdig, 
utan allesammans hava de haft en ringa början och hava fått 
utveckla sig, alltefter som erfarenheten har visat, att detta är 
lämpligt. Det är så vi motionärer vilja lösa frågan. Jag anser 
därför, och som jag tycker med fullt skäl, att just den omstän
digheten, att vi betrakta vårt förslag som ett provisorium, är ett 
skäl för bifall och icke ett skäl för avslag.

Utskottet anser sig så mycket mindre kunna tillstyrka före
varande framställning, som densamma snarare skulle försena 
än påskynda en tillfredsställande lösning av detta betydelse
fulla spörsmål. Varför skulle lösningen försenas? Det är mig 
alldeles ofattligt. Tvärtom tror jag, att om ingenting alls göres, 
utan vi bara skola vänta på att Kungl. Maj :t bland alla dessa 
mångskiftande meningar, vilkas genomförande allesammans med
för dryga omkostnader, skall kunna finna någon antaglig lös
ning, så få vi vänta mycket länge; och under tiden hava vi i 
vårt land icke tillfälle till erhållande av någon högre lant- 
bruksundervisning, som dock finnes i de flesta andra länder, 
till och med i Finland.

Slutligen finner utskottet det mindre välbetänkt att nu be
sluta i denna fråga med hänsyn till vikten av att Kungl. Maj :t 
och riksdagen, då fullständig utredning förebragts, må kunna 
upptaga frågan till prövning utan att vara bundna av förut 
fattade beslut. — Jag har redan sagt, att efter min mening bliva 
riksdagen och Kungl. Maj :t fullkomligt obundna, om riksdagen 
nu följer motionärernas förslag. Man är icke bunden mer än 
ett år i sänder; man har icke — jag upprepar det än en gång — 
läst sig fast vid dyrbara byggnader och anordningar, utan allt
sammans är provisoriskt anordnat i avvaktan på frågans de
finitiva lösning. Om man däremot icke försöker ordna frågan 
på detta eller möjligen något liknande övergående sätt, huru 
länge få vi då icke vänta, till dess vi i verkligheten erhålla 
någon högre lantbruksundervisning i landet! Så vitt jag kan 
förstå, har jag alltså rätt i mitt påstående, att alla de skäl, 
som utskottet anfört emot motionerna, i själva verket tala till 
förmån för desamma.

Till slut kan jag icke underlåta att göra en liten anmärkning 
med avseende å formuleringen å utskottets kläm. Där står, att 
iutskottet hemställer, »att herrar Hammarskjölds m. fl. samt 
Bengtssons i Norup m. fl. förevarande motioner må av riksdagen 
avslås». Det brukar eljest vara vanligt, att om ett utskott icke 
vill tillstyrka en motion, man använder formen, »att motionen 
icke må vinna riksdagens bifall» eller »att motionen icke må till 
någon riksdagens åtgärd föranleda». Men här har utskottet ta
git till med storsläggan för att riktigt slå ihjäl oss. Jag tänkte, 
när jag såg det där ordet »avslås»: kan det här möjligen betrak-

Anordnande av 
undervisning i 
lantbrukskemi 

in. m. 
(Forts.)
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Anordnande av tas som en okynnesmotion, eller hava vi kommit med någonting, 
undervisning i^om spu]je kunna anses vara farligt för rikets säkerhet? Men 
lan in m em> mitt samvete — och jag tror även mina medmotionärers — är 

(Ports) fullkomligt fritt i den vägen; och att det skulle vara något okyn- 
1 °rs' ne i att vi ville föreslå en åtgärd till provisoriskt lösande av 

denna fråga, kan jag icke heller finna. Jag var därför verkligen 
så elak, att jag tänkte: kanske utskottet självt har tyckt, att de 
skäl, som anförts för avslag av utskottet, hava varit så svaga, 
att utskottet har behövt förstärka dessa skäl genom att riktigt 
klubba till i slutklämmen.

Herr talman, med anledning av att jag som sagt har funnit 
alla de anförda skälen i verkligheten tala för bifall, kan jag 
icke anse annat än att jag är fullt berättigad att yrka bifall till 
vår motion.

Herr Tamm: Herr talman! Jag måste tyvärr meddela
den ärade motionären, att jag icke kan medgiva, att det var 
något misstag i att vi använt det tämligen starka uttrycket 
i klämmen, utan under den tid, som jag haft den äran att till
höra jordbruksutskottet, får jag säga, att jag mycket sällan 
funnit en sådan enighet inom utskottet, som när det gällde denna 
motion. Ti hava också trött, att när vi pekade på de skäl, 
som äro intagna i vårt utlåtande, så hava vi också även där
igenom visat, att vi icke hava funnit de vägar, som angivas i 
motionen, vara i något avseende lämpliga att beträda. Vi hava 
emellertid icke ansett det vara nödvändigt att för riksdagen 
framlägga dessa sakskäl, utan använt det tämligen vanliga sättet 
att visa riksdagen, att detta »försök», som herr Hammarskjöld 
kallar det, skulle kunna läsa fast utvecklingen mot en verklig 
lanthrukshögskola på ett trappsteg, från vilket man sedan kanske 
hade mycket svårt att vandra vidare.

Jag skall emellertid be att få framhålla några, som jag 
tror, verkliga sakskäl, vilka tala emot att man nu skulle bifalla 
förevarande motioner. Det förhåller sig nämligen så, att huvud
skälet för motionärerna tycks hava varit anskaffandet av verk
ligt kompetenta personer till de lärarplatser, som skulle kunna 
komma ifråga vid en lantbruksskola. Därjämte beröra de också 
två andra synpunkter: undervisningen skulle lämnas till dem, 
som kunde tänkas vilja ägna sig åt de kemiska stationerna och 
frökontrollanstalterna, och vidare skulle här lämnas statens och 
hushållningssällskapens konsulenter i jordbrukets tjänst tillfälle 
till ytterligare utbildning. Rörande de kemiska stationerna och 
frökontrollanstalterna, skall jag icke vidare ingå på den fra- 
gan, men däremot vill jag beträffande hushållningssällskapens 
konsulenter framhålla, att genom 1911 års riksdagsbeslut hava 
redan anordnats särskilda kurser för dessas utbildning vid de 
två lantbruksinstitut, vi hava. Dessa kurser kunna mottaga 
sex elever från den vanliga agronomkursen; vid Ultuna är det 
två, och vid Alnarp är det fyra i år. Kurserna där äro ett-
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unga, men tillfälle finnes, och det är det viktigaste, för fort
satta specialstudier i alla de ämnen, som där förekomma. Motio
närernas förslag skulle däremot bereda tillfälle till fortsatta stu
dier endast i tre ämnen. Da forslaget i övrigt uteslutande synes 
avse fortsatt studium för redan utbildade konsulenter, är det 
Knappast troligt, att någon mera nämnvärd frekvens vid dessa 
kurser skulle vara att påräkna.

Huvuduppgiften är emellertid, som jag sade, enligt motio
närerna, att härigenom skulle utbildas verkligt kompetenta 
lärare för den lantbrukshögskola, som vi alla, även utskottsleda- 
moterna lika varmt som motionärerna, önska snart måtte komma 
till stånd. Men det Iramgår icke tydligt, hur motionärerna tänkt

... syftet realiserat. Om de blivande laboratorerna skulle 
föreläsa själva eller om de utbildade lärjungarna skulle rekry
tera lantbrukshogskolans lärare, varifrån dessa laboratorer skulle 
hamtas eller var de själva skulle sättas i stånd att skaffa slo
tten kunskap, genom vars inhämtande allena de skulle bliva koin- 
petenta att leda ifrågavarande undervisning och studier, därom 
lar man i motionen ingenting höra.

Emellertid synes det mig vara alldeles självklart, att om 
,i _p]n0ter svangheter yid en definitiv lösning av frågan att 
skatta kompetenta lärarkrafter, svårigheterna icke bliva mindre, 
da det gäller att anskaffa lärarkrafter med erforderlig komne
ens, i händelse det blir fråga om tillfällig anställning och hälften 

sa störa arvoden, som här i motionerna är ifrågasatt. Följden 
av de laga arvoden, som motionärerna föreslagit, tror jag just 
skulle bliva-, .at*’ även om. kompetenta lärare till en början stå 
att erhålla, sa finnes det icke den allra minsta säkerhet för att 
man skaii ta behålla dem och att de äro hågade att kvarstanna 
vid dessa illa avlönade befattningar, ända till dess högskolan 
kommer till stånd, och hur varm vän man än är av högskolan 
tar man väl ända erkänna, att det ser ut som om dess tillkomst
uttr ck kunna ske 1 brådrasket> jag får använda detta

Även om motionärernas tankar i alla avseenden skulle bliva 
realiserade, tunnes, sedan de fått sitt förslag genomfört, aspi
ran ter endast till tre lärarbefattningar av de vid högskolan erfor- 
derliga 10—20. För det stora flertalet lärare därstädes måste 
således kompetensen förvärvas på annat sätt än genom don åt- 
gard, motionärerna här föreslagit. Då tror jag snarare, att den 
utgärd som har är förordad av flera bland de myndigheter 
vilka hava yttrat sig rörande de sakkunnigas betänkande om 
hogskolan, nämligen inrättandet av tillräckligt stora resestipen
dier för studier utomlands, är den väg, på vilken man bör före 
bereda anskaffandet av kompetenta lärare för den blivande lånt- 
brukshögskolan.

Eu skulle man kunna invända häremot, att även om motio
närernas förslag i av mig nu antydd riktning icke är fullt till
fredsställande, kunde det synas vara till mycket stort gagn för

Första hammarens protokoll 191Jj. Nr S6.
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Anordnande av den vetenskapliga forskningen pa jordbrukets område, och det 
undervisning i är sant, som motionären sade, att med små medel kan i detta 
lantbruk,kemi avseende mycket uträttas. Men om man tar hänsyn till, att 

dels lärarpersonalen är synnerligen svagt avlönad, dels anslag 
gen till material äro knappt tillmätta, dels särskilt för ändamalet 
avsedda lokaler icke med säkerhet finnas ^— det har antytts — 
samt att dessa lokaler delvis icke skulle få disponeras hela aref> 
synas förväntningarna icke heller i detta avseende kunna ställas

Härtill kommer motionärernas tal om att material inköpt av 
slaktare eller annorstädes skulle kunna ersätta försöksladugard. 
Detta synes mig vittna om överraskande åsikter på jordbruks
försökens område. Samma är förhållandet med talet om att den 
utmärkta jordmånen vid den lilla botaniska institutionen vid 
Uppsala universitet skulle kunna möjliggöra försök, när man 
vet hurusom just i närheten, vid Ultima, det finns nymiättade 
rymliga lokaler för undervisningen i jordbrukslära, landbruks- 
kemi och lantbruksbotanik samt att där anlagts vegetationsgar- 
dar just för försök på nämnda område. Således synes det mig, 
om man tänker sig en partiell lösning av frågan, lämpligare afl. 
vända blicken till något av lantbruksinstituten och i detta hän
seende kanske då närmast till Ultuna. o

Till sist vill jag i förbigående nämna, att någon som helst 
utredning om dispositionen av erforderliga lokaler eller ens en 
antydan, varifrån behövliga lärarkrafter skulle erhallas, icke 
finnes i motionerna. Detta synes mig vara ett ytterligare skal, 
varför man icke kan bifalla dem. ,

Jag slutar med det varmed jag började, nämligen att ut
skottet har fullständigt enhälligt icke kunnat finna, att detta 
försök, detta provisorium, skulle leda ett enda steg närmare 
målet, och då dessutom försöket väl skulle kunna hindra en full
ständig lösning av den fråga, för vilken vi adla äro lika intres- 
serade, har utskottet kommit till det slut, vartill jag, herr talman, 
ber att få yrka bifall.

Herr Hammarskjöld: Med anledning^ av vad utskot
tets vice ordförande yttrat ber jag endast att få konstatera, att 
här upprepar sig sanningen av det gamla ordspråket, att det 
bästa är den värsta fienden till det som är bra. När man icke 
på en gång kan få en slutgiltig lösning, skall man icke göra nå
gonting alla."

Efter härmed slutad överläggning gjordes i enlighet med där
under framställda yrkanden propositioner, först på bifall tiU vad 
utskottet i förevarande utlåtande hemställt samt vidare därpå att 
kammaren, med avslag å utskottets hemställan, skulle bifalla den 
av herr Hammarskjöld in. fl. i ämnet väckta motionen; och förkla
rades. den förra propositionen, vilken förnyades, vara med över
vägande ja besvarad.

Nr 26. 18 Onsdagen den 25 februari.
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Punkterna 12—32.

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 33.

Under punkt 31 av förevarande huvudtitel i statsverkspro
positionen hade Kungl. Maj:t föreslagit riksdagen att till åtgärder 
för höjande av landets svinavel å extra stat för år 1915 anvisa ett 
anslag av 30,000 kronor.

I detta sammanhang hade utskottet till behandling förehaft 
två inom riksdagen väckta, likalydande motioner, nr 66 i första 
kammaren av herr Ollas Ericsson m. fl. och nr 133 i andra kam
maren av herr Ekerot in. fl., i vilka hemställts, att riksdagen ville 
besluta, att det under nionde huvudtiteln nu utgående extra an
slaget å 30,000 kronor till åtgärder för höjande av landets svin
avel måtte höjas med 20,000 kronor och för år 1915 anvisas att 
utgå med 50,000 kronor.

I föreliggande punkt hade utskottet på angivna grunder hem
ställt, att riksdagen måtte, i anledning av Kungl. Maj:ts fram
ställning samt herrar Ollas Ericssons s. fl. och Ekerots m. fl. före
varande motioner, till åtgärder för höjande av landets svinavel å 
extra stat för år 1915 anvisa ett anslag av 40,000 kronor.

Herr Ericsson, Ollas A. Jag har begärt ordet endast 
för att framföra ett tack till jordbruksutskottet för den välvil
liga behandling, som utskottet ägnat mina motioner.

Visserligen har utskottet i den föreliggande punkten icke 
ansett sig för tillfället kunna förorda helt bifall till föreliggande 
motion; men motiveringen till utskottets hemställan är sådan, att 
jag är förvissad om, att vad vi avsett med motionen fullt skall 
vinnas, därest riksdagen nu godkänner utskottets förslag.

Efter härmed avslutad överläggning biföll kammaren vad ut
skottet i förevarande punkt hemställt.

Punkterna 34—18.

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 49.

Med anledning av vad Kungl. Maj:t under punkt 47 av före
varande huvudtitel i statsverkspropositionen föreslagit hade utskot
tet i förevarande punkt hemställt, att riksdagen måtte, å extra stat 
för år 1915 ställa till Kungl. Maj:ts förfogande, under benämning 
norrländska avdikningsanslaget, till understödjande medelst stats
bidrag utan återbetalningsskyldighet av myrutdikningar och vatten-

Åtgärder för 
svinavelns 
höjande.

NoiTländska
avdiknings-

anslaget.
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Norrländska
avdiknings-

anslaget.
(Forts.)

avtappningar inom Norrland och Dalarna, vare sig ändamålet med 
arbetsföretaget vore uppodling av till åker eller äng lämplig jord 
eller minskning av frostländighet för närliggande byggd, ett belopp 
av 1,900,000 kronor, med rätt för Kungl. Maj:t att härav under 
år 1914 låta av tillgängliga medel förskottsvis för ändamålet ut
anordna 400,000 kronor samt med företrädesrätt för sökande från 
Gävleborgs län och Dalarna att av det för år 1915 avsedda beloppet 
erhålla bidrag till högst 100,000 kronor.

Herr Barthelson: Kungl. Maj:t har i föreliggande punkt
föreslagit en höjning av det norrländska avdikningsanslaget med
800,000 kronor, och statsrådet och chefen för jordbruksdeparte
mentet har motiverat denna förhöjning med framhållandet av 
den stora betydelse, som utdikningen av de norrländska myrarna 
äger för Norrlands bebyggande.

I detta uttalande kan var och en, som intresserar sig för 
Norrlands bebyggande, till alla delar instämma. Det är också 
icke emot själva anslaget eller dess storlek, som jag här vill 
göra någon anmärkning, utan har jag begärt ordet för att fram
hålla, att de anmärkningar, som riktats emot det sätt, varpå 
dessa dikningar i Norrland under en tid utfördes, icke böra 
lämnas helt och hållet obeaktade. Jag ber då först att få hänvisa 
till vad i den kungl. propositionen nämnes rörande Västernorr- 
lands läns landstings uttalande i denna fråga. Landstinget har 
nämligen i en skrivelse till K. Maj:t erinrat om nödvändigheten 
av att dessa dikningar måtte utföras på ett mera praktiskt och 
ekonomiskt sätt än hittills ägt rum. Vad dessa anmärkningar 
innebära framgår bäst, om jag får inför kammaren uppläsa, vad 
en av landstingets ledamöter i landstinget anförde. Denne leda
mot är en person, som på detta område har den största erfaren-; 
heten kanske i hela vårt land, nämligen dr Kempe. Jag till- 
låter mig därför, herr talman, uppläsa något av hans anförande. 
Dr Kempe yttrade, sedan han framhållit nödvändigheten och 
nyttan av att dessa dikningar komma till stånd följande:

»I detta avseende lämnar emellertid de dikningar, som hit
tills med statsanslag verkställts, åtskilligt övrigt att önska. 
Ända till de sista åren har man nöjt sig med att på myrenis 
djupaste ställe lägga en större avloppsgrav. En_ sådan verkar 
dock ingalunda torrläggande, ty allt myrens vatten måste ju 
passera myren, innan det kan komma till diket. På allra sista 
tiden ha lantbruksingenjörerna börjat planlägga flera diken, 
vilka dock alla gå parallellt med varandra, vare sig myren är 
avsedd för odling — i vilket fall reguljära figurer äro mycket 
lämpliga — eller för skogsbörd, i vilket senare fall en helt annan 
dikningstebnik bör få göra sig gällande. Vid dikning för skogs
börd måste framför allt försumpningsorsakerna avlägsnas, hän
syn tagas till lutningsförhållandena, så att det bästa möjliga fall 
erhålles, myren laggdikas och även avskärningsdiken med fall 
mpptagas, för att så fort ske kan fullständig torrläggning må
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äga rum. I detta avseende måste en omfattande ändring ske, och 
har jag därför ansett nödigt att landstinget för Kungl. Maj ti 
påpekar, att dikningar ingalunda böra vara desamma, såväl 
när myren skall användas till odling som till skogsbruk.»

Pa grund av lång erfarenhet på detta område instämmer jag 
i vad denne ledamot av landstinget vid landstinget yttrade. 
Det är mig bekant, att man numera dikar på ett mera förståndigt 
sätt, men om man ock icke behöver riskera, att dikningarna hä
danefter komma att utföras så opraktiskt, som här av doktor 
Kempe skildrats, så måste jag dock påpeka det faktum, att stora 
arealer myrar i Norrland äro dikade på det av honom nämnda 
sättet eller på ett sätt, som hittilldags icke gjort någon nytta.

Jag vill därför här uttala den förhoppningen, att K. Maj:t 
måtte vid beviljandet av anslag till de dikningar, som här avses, 
vidtaga åtgärder i syfte att nödig kontroll å marken kommer 
att verkställas rörande dikningarnas praktiska och ekonomiska 
ordnande. Jag vill ock uttala den förhoppningen, att de diknin
gar, som nu äro opraktiskt utförda, måtte kompletteras, så att 
icke de pengar, som äro på dessa arbeten nedlagda, måtte vara 
helt och hållet bortkastade, ty därtill hava vi icke råd.

Jag har förresten i sak icke något yrkande att göra, utan 
har endast velat framställa dessa anmärkningar.

Överläggningen förklarades härmed slutad, varefter kamma
ren biföll vad utskottet i föreliggande punkt hemställt.

Punkterna 50—62.

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 63.

Under punkt 61 av förevarande huvudtitel i statsverkspro
positionen hade Kungl. Maj:t föreslagit riksdagen att av det utav 
1911 års riksdag beviljade anslaget å 2,788,000 kronor till bestri
dande av kostnaderna för utförande av vissa utav fiskehamns- 
kommissionen föreslagna hamnar å extra stat för år 1915 anvisa 
ett belopp av 620,000 kronor att enligt de närmare föreskrifter. 
Kungl. Maj:t kunde finna gott meddela, för ifrågavarande ändamål 
användas under villkor om kostnadsfri upplåtelse ej mindre av 
själva området för hamnarna än även av det område i land, som med 
hänsyn till den rörelse, som vore avsedd att i hamnarna bedrivas, 
borde för det gemensamma behovet avsöndras.

Vidare hade Kungl. Maj:t under punkten 62 av samma huvud
titel i statsverkspropositionen föreslagit riksdagen att för byggande 
av en fiskehamn vid Östra Torp i Malmöhus län bevilja ett anslag 
av 180,000 kronor och därav å extra stat för år 1915 anvisa
100,000 kronor att av Kungl. Maj:t för ändamålet användas under 
villkor om kostnadsfri upplåtelse ej mindre av själva området för

Norrländskt% 
avdiknings- 

anslagen. 
(Forts.)
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fiskehamnar.



Nr 26. 22 Onsdagen den 25 febrnari.

Byggande av hamnen än även av det område i land, som med hänsyn till den 
fiskehamnar. röreise5 som vore avsedd att bedrivas i hamnen, borde för det gemen- 

(Forts.) gamma behovet avsöndras.
I detta sammanhang hade utskottet till behandling förehaft 

två inom riksdagens andra kammare väckta, till jordbruksutskottet 
remitterade motioner, nämligen nr 48 av herr Linders m. fl., i vilken 
hemställts, att riksdagen måtte besluta att i skrivelse till Kungl. 
Maj:t anhålla om utredning, huruvida Barsebäcks hamn, vars 
iståndsättande på ett fullt betryggande sätt syntes erfordra betydligt 
större kostnader än fiskehamnskommissionen 1909 hade beräknat och 
riksdagen år 1911 uttalat sig för, lämpligast borde byggas och 
underhållas av staten samt för riksdagen framlägga det förslag, 
som utredningen kunde motivera, samt nr 86 av herr Andersson i 
Knäppinge in. fl., i vilken hemställts, att, för att de nödiga under
sökningsarbetena samt utarbetandet av de behövliga arbetsplaner, 
som erfordrades, innan de av fiskehamnskommissionen till utföran
de i andra hand förordade hamnarna kunde byggas, måtte kunna 
verkställas, riksdagen måtte för ändamålet anslå 100,000 kronor; 
och att detta anslag måtte till väg- och vattenbyggnadsstyrelsens 
hamnavdelning utgå med 50,000 kronor för år 1915 och 50,000 
kronor för år 1916.

Utskottet hade beträffande den av fiskehamnskommissionen före
slagna och av riksdagen såsom nr 3 i den godkända byggnads- 
f öl iden upptagna hamnen i Grundsund yttrat bland annat följande:

Vidkommande utförandet av den under berörda byggnadsföljd 
såsom nr 3 upptagna hamnen i Grundsund, beträffande vilken riks
dagen nästlidet år begärt förnyad utredning, föreligga nu, enligt 
vad av det föregående framgår, tvenne alternativa förslag, benämnda 
B och C, av vilka alt. C tillstyrkts av både väg- och vattenbyggnads
styrelsen och lantbruksstyrelsen samt av Kungl. Maj:t ansetts böra 
antagas. Även utskottet har vid övervägande av de bägge alterna
tiven funnit, att, då det billigare alt. C enligt myndigheternas och 
ortsbefolkningens enstämmiga mening erbjuder ett fullt tillräckligt 
utrymme för lång tid framåt samt dessutom, av ortsbefolkningen 
ur andra synpunkter föredrages, detta alternativ också bör antagas. 
I likhet med lantbruksstyrelsen anser emellertid utskottet vidare, 
att någon vågbrytare icke för närvarande bör byggas. Visserligen 
har väg- och vattenbyggnadsstyrelsen uttalat farhågor för att det 
utan vågbrytare skulle under hård -sjö vid vissa vindar kunna bliva 
vanskligt för båtarna att inkomma i de inre bassängerna. Utskot
tet anser emellertid, att då hamnanläggningen icke står i nödvän
digt sammanhang med vågbrytaren — om vars lämpligaste läge 
för övrigt skilda meningar råda — själva hamnen först bör byggas 
samt erfarenhet i det av väg- och vattenbyggnadsstyrelsen anmärkta 
avseendet avvaktas. Skulle det framdeles av de av berörda styrelse 
anförda eller av andra skäl tilläventyrs befinnas nödvändigt att 
anlägga en vågbrytare, kan denna fråga då upptagas till särskild:
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prövning. Genom eu begränsning av nu angivet slag vinnes ock 
beträffande denna anläggning en högst avsevärd kostnadsbesparing. 
Enligt utskottets förmenande bör emellertid icke, i anledning av 
vågbrytarens uteslutande, det av Kungl. Maj:t begärda anslagsbe- 
loppet för nästkommande år minskas, utan böra de medel, som be
räknats för vågbrytaren, i stället användas för utförande av hamn
anläggningar vid de enligt den fastställda byggnadsföljden efter 
Grundsund närmast i ordning kommande fiskehamnar.

I nu föredragna punkt hade utskottet på åberopade skäl hem
ställt, att riksdagen måtte,

a) med avslag å den av herr Andersson i Knäppinge m., fl. 
väckta motionen och i anledning av Kungl. Maj:ts under punk
terna 61 och 62 gjorda framställning, dels höja det av 1911 års 
riksdag till bestridande av kostnaderna för utförande av vissa utav 
fiskehamnskommissionen föreslagna hamnar beviljade anslaget å
2,788,000 kronor med 180,000 kronor eller till 2,968,000 kronor, 
dels och av sagda anslag å. extra stat för år 1915 anvisa ett be
lopp av 720,000 kronor att enligt de närmare föreskrifter, Kungl. 
Maj :t kunde finna gott meddela, för ifrågavarande ändamål an
vändas under villkor om kostnadsfri upplåtelse ej mindre av själva 
området för hamnarna än även av det område i land, som med 
hänsyn till den rörelse, som vore avsedd att i hamnarna bedrivas, 
borde för det gemensamma behovet avsöndras,

b) med bifall till den av herr Linders m. fl. väckta motionen 
i skrivelse till Kungl. Maj:t anhålla om utredning, huruvida Barse
bäcks hamn, vars iståndsättande på ett fullt betryggande sätt syn
tes erfordra betydligt större kostnader än fiskehamnskommissionen 
1909 beräknat och riksdagen år 1911 uttalat sig för, lämpligast 
borde byggas och underhållas av staten samt för riksdagen fram
lägga det förslag, som utredningen kunde motivera.

Reservation hade avgivits av herr Persson in. fl., vilka ansett 
att utskottet med avseende å hamnanläggningen i Grundsund bort 
tillstyrka Kungl. Maj:ts förslag.

Herr Lyckholm: Herr talman, mina herrar! Jag har
icke begärt ordet för att i denna fråga framlägga några nya 
synpunkter; jag vill endast yttra mig om utskottets sätt att 
avstyrko. Kungl. Maj :ts förslag angående den föreslagna våg
brytaren vid Grundsund. Jag beklagar, att utskottet icke har 
velat ingå på Kungl. Maj :ts förslag. Väg- och vattenbyggnads
styrelsen har framhållit risken och svårigheten att vid nordväst
liga stormar inlöpa i den blivande hamnen, om icke den föreslagna 
vågbrytaren samtidigt med hamnens utvidgning nu skulle utföras. 
Utskottet säger i sin motivering, att om man utelämnar denna 
vågbrytare, skulle man uppnå en högst avsevärd kostnadsbe
sparing. Ja visserligen är detta sant, att det skulle bliva en kost
nadsbesparing för det närvarande, men om riksdagen går in på 
detta utskottets förslag, anser jag att riksdagen icke når målet att
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vid Grundsund bygga en betryggande hamn, som ju är förutsätt
ningen för detta förslag, alternativ C., vilket utskottet bär endast 
i vissa delar förordar.

Utskottet är visserligen mycket välvilligt i sin motivering 
och säger, att man kan återkomma i fall det visar sig svårt eller 
omöjligt att taga sig in i hamnen sedan utmuddringen i kolbommen 
och hamnbyggnaden enligt utskottets förslag är fullbordad. Ja', 
mina herrar, löften kunna ju givas, men jag tror, att vi alla hava 
en erfarenhet av att löften icke äro detsamma som gjord gärning, 
och därför tror jag, att om nu riksdagen beslutar enligt utskottets 
förslag och det senare visar sig nödvändigt att komma tillbaka till 
riksdagen och begära anslag för den av väg- och vattenbyggnads
styrelsen och Kungl. Maj :t föreslagna vågbrytaren, dessa intres
sen då hava svårare att göra sig 'gällande. Jag tror ock att hela 
arbetet, om det nu utföres på en gång. skall bliva billigare, dä 
man har ingenjörer, tillsyningsman, materiel m. m: för hela arbetet 
pa eu gång samlade.

Pa grund av Kungl. Maj :ts och väg- och vattenbyggnads
styrelsens förslag ber jag, herr talman, att få yrka, att'i utskot
tets motivering på sid. 70 må strykas från den punkt som börjar 
med: »I likhet med lantbruksstyrelsen anser emellertid utskot
tet» och som. å sid. 71 slutar med »närmast i ordning kommande 
fiskehamnar» samt med upptagande i stället av vad statsråds
protokollet i motsvarande del innehåller.

Dessutom yrkar jag bifall till Kungl. Maj :ts förslag.

Herr T a m m: Herr talman! När man går att behandla den
na fråga, som väl är den största — åtminstone i sina ekonomiska 
konsekvenser — på nionde huvudtiteln, är det kanske icke under
ligt, om man går tillbaka i tiden något och frågar sig: Skola 
dessa fiskehamnar läggas, där det är möjligt och tänkbart, att 
ett större fiskläge kan utveckla sig, eller kunde man kanske icke 
lika gärna vilja lägga hamnarna, där det verkligen är lämpligt 
och möjligt att placera dem, för att sedermera omkring dessa 
de fisklägen skola bildas, som där kunna hava sin verksamhet.

Kmellertid även om man hade den uppfattning, vilken jag 
tror vara den riktiga, att man ställer sig på det första alterna: 
tivet, måste man böja sig för att 1911 års riksdag i detta avse
ende har tagit en bestämd ståndpunkt och anslagit det av kam
maren kända beloppet av 2,788,000 kr. för att utföra de 24 ham
nar, som fiskehamnskommissionen satt främst. Men icke desto 
mindre, ehuru det nu endast, eller nära på endast, är fråga om 
att följa det beslut, som 1911 års riksdag fattade, tror jag dock 
det vore skäl, att kammaren stannade ett ögonblick och såge sig 
för vad den nu går att besluta. Jag vill härmed erinra om att 
under det kammaren år 1911 hade för sig ett förslag rörande den
na Grundsunds hamn, som slutade på 224,000 kr., så är nu det 
billigaste förslaget som ligger före uppe i en siffra på 846.400
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är således, såsom eu av utskottets ledamöter i fjol fram- Byggande av 
höll, mer än tredubbling och lägger man samma måttstock på hela Mehamnar. 
anslaget, som ju ursprungligen gick upp till nära 3,000,000 kr. (r°rtä-). 
är räkneexperimentet för kammarens ledamöter ganska lätt.

0cj1. även 01.n vi bevilja de 8—9 miljoner, som skulle be
hövas för att utföra dessa bestämda 24 hamnar t. o. m. år 1923, 
hava vi kvar hela den långa raden av i andra hand av fiskehamns- 
kommissionen föreslagna hamnar, vilka säkerligen ock komma att 
kräva riksdagens offervillighet i detta avseende.

Det får då icke förtänkas utskottet, att det har ansett sig 
höra. se till, om icke på något ställe man skulle kunna vidtaga be° 
spåringar och förenklingar i de förslag, som komma från väg-

yattenbyggnadsstyrelsen. Och när då utskottet har haft att 
*j i'!a “« Pa vederhäftigt uttalande, som det av nuvaran-
de byråchefen hTordqvist och förre ledamoten av denna kammare 
fiskeriintendenten Andersson avgivna, i vilket befolkningen i 
Grundsund ock har instämt och för vilket lantbruksstyrelsen se
dermera givit sitt kraftigt vägande vitsord, är det väl icke un
derligt, att utskottet sökt ställa sig på denna ståndpunkt, nämli- 
gen att inbespara det belopp, som vågbrytaren vid Grundsund 
skulle kräva, eller 312,985 kr. Då har man å ena sidan haft er
farna fiskeritjänstemän och befolkningen själv vid Grundsund 
och a andra sidan väg- och vattenbyggnadsstyrelsen, som be
stämt har förklarat, att utan vagbrytaren skulle visserligen ic
ke hamnanläggningen vara bortkastad, men att det däremot 
skulle vara svårt för de skyddssökande fiskefartygen att vid 
Upprört hav från norr och nordväst söka sig in i denna hamnan
läggning. Där står således auktoritet mot auktoritet.

Därtill kommer nu en annan sak. Om man granskar de 
olika förslag till hamnanläggning vid Grundsund, vilka här 
finnas tillgängliga, om någon av kammarens ledamöter önskar se 
dem, så finner man, att det finnes två olika alternativ för uppfö
rande av vågbrytaren, det större,_ som fanns framlagt i fjol, men 
som nu helt och hållet är borttaget ur iden kungl. propositionen^ 
och det mindre som skulle kosta, som jag nämnde, 312,200 kr.

„ Utskottet har icke kunnat underlåta att finna, att om man 
gar in för det nu föreliggande alternativ C. och lägger ned 864,000 
kr. pa Grundsunds fiskehamn, så har man redan därmed tagit ett 
bestämt steg dithän, att denna hamn icke endast .är avsedd för 
den i Grundsund bosatta fiskarebefolkningen, utan den är av
sedd för mycket större ändamål, den är avsedd satt utgöra en nöd
hamn för fiskarebefolkningen utefter en stor del av Bohusläns 
västkust. Och då ställer sig frågan: Är det således icke ett lo
kalt intresse, utan är det ett för hela västkusten stort och levan
de intresse, vore det då icke skäl, att, innan man lägger det sista ar
betet vid denna hamnbyggnad, man tager sig en funderare till för 
att utröna om icke det kanske, när1 i alla fall hamnanläggningens 
kostnader så att säga vuxit riksdagen över huvudet, verkligen vore 
skäl att göra eu stor och i förra årets statsverksproposition kraf-
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tigt motiverad hamn, där en större fiskeflotta även från andra håll 
kan löpa in. Det skulle naturligtvis uppdriva kostnaderna än
nu mycket mer än alternativ C. angiver, men det är möjligt, 
att ändamålet är så stort, att också dessa medel behöva till
gripas. i

Detta hade varit utskottets skäl att ställa sig pa det förslag, 
till vilket utskottet har kommit. Har då utskottet på något 
sätt gjort det omöjligt att även gå in på alternativ C., det nu 
föreliggande alternativet, om det skulle visa sig nödvändigt ? Nej, 
för visso icke. Det finnes alltid möjlighet, att om det verkligen 
skulle visa sig, att denna hamn erfordrar den nu föreslagna våg- 
brytaren, när som helst utföra densamma. Men riksdagen är 
då i tillfälle att på nytt pröva saken och behöver icke läsa fast 
och binda Grundsunds hamn till vad den nu är, en hamn huvud
sakligen för grundgående fartyg vid detta fiskeläge och icke en 
nödhamn för de större fartygen, vilka man för resten tycker sig re
dan skönja vara på väg hit till vårt land genom att storsjöfisket 
alltmer blir den näring, på vilken västkustens fiskare livnära 
sig, och med detta fiske följer större fartyg. Då skulle även 
Valbyfjordens uppmuddrande till 4 meter kanske icke vara till
räckligt.

Då utskottets förslag icke på något sätt hinder vare sig 
Kungl. !Maj:t eller riksdagen att när tiden kommer låta utföra den
na eller en annan vågbrytare och sålunda sätta hela hamnen i ett 
skick, sådant som t. o. in. väg- ooh vattenbyggnadsstyrelsen skulle 
kunna gilla, tror jag det är skäl att nu icke här bestämma sig 
för större åtgärder än vad som för tillfället behövs, nämligen de 
som utskottet i sin motivering har föreslagit, till vilket för
slag jag således, herr talman, ber att fa yrka bifall.

Onsdagen der 25 februari.

Herr Wr angel: Det är visserligen mycket beklagligt, att
kostnaden för ordnandet av Grundsunds hamn vuxit sa betydligt, 
men att därav st som utskottets ärade vice ordförande draga den 
slutsatsen, att kostnaderna för övriga hamnar^ skulle stiga ! 
samma proportion, tror jag icke är rättvist. Kostnaderna 'för 
de första hamnarna Träslöv, Glommen och Kivik hava icke 
ökats. Här föreligga emellertid alldeles särskilda förhal
landen. Först och främst har fiskehamnskommissionen redan 
förut, då det icke var fråga om upprensning av Kolbommen och 
Valbyfjorden, som ligga något innanför den egentliga hamnen, 
framhållit att den yttre hamnen är utsatt för ganska svår nord
västlig och nordlig sjö. Komissionen säger:

»Utsatt för ganska svår nordvästlig och nordlig sjö, som 
Grundsunds nu ej av vågbrytare skyddade hamn är, kunna de i 
densamma liggande farkosterna ofta lida högst avsevärda ska
dor, oaktat ingen direkt från havet inrullande sjö här förekom
mer. Så skadades vid den exceptionellt svara julstormen 1902 ej 
blott kuttrar och jakter, utan också bryggorna i hög grad. År
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1905 i februari ledo kuttrarna skador för omkring 4,000 kro
nor. Skador uppstå varje år på kuttrar och jakter.»

Det är särskilt med hänsyn till denna hamn, som vågbry- 
taren i första hand är nödvändig. Enligt alternativ C., som av 
utskottet förordas till antagande, skall den yttre hamnen upp
rensas till 5 meters djup och så att den får en rektangulär form 
om vid pass 70 meters bredd och 200 meters längd, trattformigt 
utmynnande i den öppna fjärden.

Det är enligt sjömannaerfarenhet alldeles visst, att om dju
pet ökas, kommer också sjögången att ökas. För närvarande avta
ger djupet så småningom i hamnen intill 2 och 1 meter. Detta häm
mar sjögången, så att jakterna kunna få någorlunda skydd invid 
sina bryggor, där de kunna förtöja, men skall man upprensa hela 
djupet i den yttre bassängen till 5 meters djup, så blir med 
all säkerhet sjögången där svårare. Nu är emellertid en våg- 
brytare föreslagen för att giva den yttre hamnen skydd. Jag 
tror för min del, att detta av sagda skäl är alldeles nödvändigt, 
och det finnes ytterligare skäl härför. Uppmuddringen av denna 
yttre hamn sker, enligt vad jag från väg- och vattenbyggnads
styrelsen bestämt inhämtat, vida lättare och säkrare, sedan denna 
vågbrytare kom till stånd, än om den icke finnes. Vidare blir 
man försäkrad om, att den en gång gjorda uppmuddringen blir 
mera bestående, om det finnes en vågbrytare, än om den skulle 
saknas. Antagligen måste uppmuddringen av hamnen i saknad 
av vågbrytare tid efter annan, åtminstone delvis, förnyas. De 
nyss anförda skälen, som hänföra sig uteslutande till den yttre 
delen av hamnen, finner jag vara så talande, att jag anser, att 
vågbrytaren bör komma i första rummet och framför uppmudd
ringen av hamnen. Men därtill kommer också vågbrytarens 
nödvändighet för begagnande av de inre bassängerna i Kolbom
men och Valbyfjorden, och väg- och vattenbyggnadsstyrelsen 
har här, såsom man ser av utskottets utlåtande på sid. 65, mycket 
skarpt framhållit behovet av vågbrytaren.

Utskottet har såsom skäl mot vågbrytarens anläggande, för
utom besparingshänsyn, endast kunnat anföra, att denna våg
brytare icke skulle stå i något nödvändigt sammanhang med 
hamnanläggningen. Jag tror mig nyss ha visat, att den står i 
ett sådant nödvändigt sammanhang.

Sedermera har man emellertid sagt, att det skulle finnas 
skiljaktiga meningar angående vågbrytarens lämpliga läge. Ja, 
så till vida att vågbrytaren i det yttre läget tillhör alternativet 
B, inen vågbrytaren i det inre läget tillhör alternativet C. Nu 
är emellertid alternativet B alldeles ur räkningen. Kungl. Maj:t 
har icke föreslagit alternativet B, och utskottet har alldeles 
tydligt och klart förordat alternativet C, till vilket vågbry
taren hör. Då kan man väl icke säga, att det råder skiljaktiga 
meningar beträffande vågbrytarens läge, ty till alternativet O 
hör den inre vågbrytaren.

Då fiskhamnskommissionen, vilken enligt utskottets egna ord
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bäst varit i stånd att bedöma graden av behovet av fiskhamnar 
på skilda orter, anser vågbrytaren nödvändig, då vidare väg- och 
vattenbyggnadsstyrelsen med stor styrka framhållit nödvändig
heten av vågbrytaren och då jag dessutom i denna styrelse fått 
bekräftelse på, att arbetet på hamnen försiggår mycket lättare 
och säkrare, om en vågbrytare finnes, än om den icke finnes, 
ävensom på övriga här anförda skäl, ber jag, herr talman, att 
få instämma i det yrkande, som den förste ärade talaren gjorde, 
nämligen att motiveringen på sid. 70, som börjar med orden 
»1 likhet med lantbruksstyrelsen» till styckets slut måtte utgå 
och att kammaren i övrigt måtte antaga Kungl. Maj:ts förslag.

Herr Petersson, Alfred: Det är mig egentligen all
deles obekant, vad den nuvarande Kungl. Maj :t har för uppfatt
ning i denna fråga. Kungl. Maj :t i januari hade, såsom framgår 
av denna proposition, den uppfattningen, att till denna hamn 
borde höra även en vågbrytare. Jag vill för min del säga, att 
jag icke kan med bästa vilja få någon annan uppfattning, än att 
de skäl, som utav utskottet äro anförda för att för närvarande 
utesluta denna vågbrytare, äro ofantligt svaga. Det är sådana 
skäl, som man, när man gärna vill en sak, får söka efter — det 
är nödskäl.

Jag ber att få påminna kammaren därom, att när jag förra 
året hade att ta position mellan de två alternativ, som då före- 
lågo i fråga om hamnen vid Grundsund, nämligen alternativen 
A och B, det större och det mindre, det billigare och det dyrare, 
så valde jag det billigare alternativet, därför att jag trodde, att 
det, för jnärvarande åtminstone, skulle tillfredsställa behovet 
utan att kräva mångdubbelt den kostnad, som föreslogs uti det 
ursprungliga förslaget i fiskehamnskommissionens betänkande. 
När detta förslag emellertid kom till riksdagen, förklarade riks
dagen själv sig anse, att detta alternativ icke fyllde behovet. Nu 
har på grund av riksdagens skrivelse förra året ytterligare ett 
alternativ kommit till och resulterat i det förslag, som Kungl. 
Maj :t här förelagt riksdagen.

Emellertid har utskottet föreslagit att vågbrytaren borde 
uteslutas för härvarande. Utskottet har enligt vad dess vice 
ordförande nyss [upplyst ansett, att det hade ett vederhäftigt 
uttalande bakom sig, när utskottet uteslöt vågbrytaren. Ja, när 
jag vid prövning av frågan hade dessa två utlåtanden, det ena 
av lantbruksstyrelsen, som ansåg, att vågbrytaren kunde ute
slutas, och det andra av väg- och vattenbyggnadsstyrelsen och 
dess hamnbyggnadsavdelning med motsatt åsikt, då" måste jag 
anse och kunde icke frånkomma, att i en fråga som denna, när det 
var fråga om hamnbyggnad, om möjlighet att få skydd för bå
tarna, om möjlighet att angöra denna hamnbyggnad och sålunda 
kunna utnyttja den, tillerkänna väg- och vattenbyggnadsstyref- 
sen den största omdömesförmågan och den största auktoriteten. 
Lantbruksstyrelsen må vara hur stor auktoritet som helst, men



Onsdagen den 25 febrnari. 29 Nr 26.

gäller att bedöma en sådan fråga som denna, måste jag 
safta lantbruksstyrelsen bakom den tekniska myndigheten, näm
ligen väg- och vattenbyggnadsstyrelsen. Därför hade jag för 
min de i denna fråga icke möjlighet att gorå annat val än att 
tillstyrka ett förslag, som innebar icke blott möjlighet att få 
rum med fartygen i hamnen utan också skydd för fartygen och 
möjlighet att angöra hamnen och få nytta av den. Ty, mina 
errar, vad är det annars för mening att bygga en hamn, om man 

icke tryggar sig i detta avseende!
Utskottets vice ordförande säger vidare: Det är möjligt

att bygga denna vågbrytare sedan, när tiden kommer. När 
kommer tiden ? frågar jag. Jo, säger utskottet, tiden kommer, 
nar man vunnit erfarenhet. Vilken erfarenhet? Jo, det måste 
vara den, att man försökt sa och så många gånger i stormigt 
väder angöra denna hamn men misslyckats. Och med vilka 
öljder. Det är svårt att saga, men den erfarenheten kan, 

mina herrar, bliva ganska dyrköpt. Utskottet halkar mycket lätt, 
vilket är mycket förklarligt, över väg- och vattenbvggnadssty- 
relsens skäl i fråga om vågbrytaren. »Visserligen», säger ut- 
skoitet, »har väg-och vattenbyggnadsstyrelsen uttalat farhågor, 
för att det utan vagbrytare skulle under hård sjö vid vissa vin
dar kunna bliva vanskligt för båtarna att inkomma i de inre bas- 
sangerna». Om den saken säger väg- och vattenbyggnadsstyrelsen 
icke bara, att det är vanskligt, utan den säger, att det är mer än 
vanskligt —- och det vill säga rätt mycket — om ens möjligt att 
vid svara stormar från nord till nordväst komma in i de inre bas- 
sängerna. Men det yttrandet av den tekniska och på detta om
rådet sakkunniga myndigheten, vilket man väl får anse väg- och 
vattenbyggnadsstyrelsen vara, när den fått sådana uppdrag på 
sm lott, gör, att det ä,r ett mycket drygt ansvar, som kammaren 
tar pa sig, om den beslutar att bygga hamnen, utan att den 
iar det skydd, som möjliggör angörandet av hamnen.

Herr talman! Det är detta som jag velat säga till protokollet

Herr statsrådet friherre Beck-Friis: Med anledning av 
den föregående talarens yttrande, att han icke vet, vad den nu
varande Kungl. Maj:t har för ståndpunkt i denna fråga, ber jag 
or mm del fa såga, att jag delar fullkomligt förutvarande stats

rådets uppfattning. Jag anser, att förutvarande statsrådet har 
i Sitt anförande till statsrådsprotokollet synnerligen noga ställt 
sig till efterrättelse de uttalanden, som riksdagen förut ffiort 
med avseende på dessa olika spörsmål. Riksdagen har icke se- 
naf® älj iörrf året uttalat i sin skrivelse, att den icke önskar 
rubba den plan, som man uppgjort för fiskehamnarnas anläg
gande. Detta uttalande är intaget här i utlåtandet å sid. 55 
, r {le';erJ >>a,tt riksdagen för sin del ansåge, att de redan be

slutade hamnanläggningarna — såväl de, om vilka då närmast 
vore fråga, som Övriga här ovan omförmälda — .borde, därest
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icke särskilda oberäknade förhållanden skulle inträffa, komma 
till stånd och att därvid avvikelse ej borde ske från den ursprung
ligen fastställda ordningsföljden». Om sedermera riksdagen i 
samma skrivelse tydligt uttalat sig om ytterligare utredning an
gående en viss hamn, tycker jag, att det är fullkomligt riktigt, 
att Kungl. Maj:t framlägger förslaget därom i en särskild punkt. 
Sedan står det riksdagen fritt att behandla frågan, såsom ut
skottet nu gjort.

Vad hamnen vid Grundsund angår, så är det ju nästan omöj
ligt att förutsäga, om man verkligen kan våga att, som utskottet 
föreslår, uppskjuta vågbrytarens byggande eller om man har den 
saken så klar för sig, att^man bör bygga den genast. Mig synes, 
att väg- och vattenbyggnadsstyrelsens utlåtande är härvidlag 
så pass bestämt och klart, att man kan taga för givet^att denna 
vågbrytare kommer förr eller senare att byggas. Således, om 
man gör en besparing nu, så är det blott en besparing för till
fället.

Jag vill endast ha sagt, att för mig personligen synes det 
att, såsom Kungl. Maj:t här framlagt saken, den har på reel
laste sätt blivit behandlad.

Greve Wachtmeister, Axel: Med anledning av vad
herr statsrådet och chefen för jordbruksdepartementet nu yttrade 
om Kungl. Maj :ts proposition angående hamnen vid östra Torp, 
ber jag att få säga, att det är visserligen fullkomligt riktigt, 
att riksdagen skrivit och begärt, att denna hamn skulle byggas, 
men riksdagen har icke nämnt ordningsföljden. Riksdagen, och 
utskottet även, har strängt hållit på att bibehålla den en gång 
bestämda ordningsföljden.

Jag ber att få fästa uppmärksamheten på, att den s. k. 
hamnbvggnadskommissionen, är den enda myndighet, som prö
vat det större eller mindre behovet av var och en av dessa hamnar. 
Hela raden av fiskehamnar eller möjliga fiskehamnbyggnader har 
blivit genomgången, och därefter har kommissionen kommit in med 
sitt förslag. Riksdagen och även de myndigheter, som nu yttrat 
sig angående östra Torpshamnen, hava varit ense om, att ham
nen vid Östra Torp bör byggas, men de myndigheter, som prö
vat behovet av denna Östra Torps hamn, hava icke prövat, hur 
trängande detta behov varit i jämförelse med andra hamnbygg
nader, som. förestå, och därför har utskottet, såsom jag finner na
turligt, icke kunnat vara med om att ändra ordningen med av
seende på hamnbyggnadernas utförande.

Det har flera gånger i dag under debatten med skärpa fram
hållits de stora betänkligheter, som väg- och vattenbyggnads
styrelsen anfört mot uteslutande av den nu omstridda vågbry- 
taren. och man har även anfört det stora ansvar, som det skulle 
medföra att i detta avseende icke följa väg- och vattenbygg
nadsstyrelsen. Jag är för min del dock övertygad, att utskottet 
med lugn kan bära ansvaret att hava tillstyrkt riksdagen detta

Oasdagen den 25 februari.
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förslag. Det förslag, som här föreligger, innebär alldeles icke Byggande av 
något definitivt uteslutande av byggandet av vågbrytaren, utan fiskehamnar. 
bär är det endast fråga om att Vänta, till dess att hamnbygg- (forts.) 
nåden i övrigt är färdig, så att man kan komma underfund med, 
om de av väg- och vattenbyggnadsstyrelsen framhållna svårig
heterna verkligen äro så omöjliga att övervinna och om det 
verkligen blir så svårt för fiskarne att med sina båtar manövrera 
sig in till de inre bassängerna i Kolbommen och Valbyfjorden 
eller om det kanske går ganska lätt för sig. Om det visar sig 
nödvändigt, måste vågbrytaren byggas. Om det icke visar sig 
nödvändigt, har man gjort en betydande besparing.

Nu har en ärad representant på Bohusbänken framhållit, 
att ett uppskov med vågbrytarens byggande skulle verka menligt, 
särskilt på den yttre hamnbassängen. Det är möjligt, men även 
härvidlag får erfarenheten giva- utslaget. Det är ju så, att lant- 
bruksstyrelsens förslag, som utskottet gjort till sitt, grundar 
sig, såsom redan blivit framhållet, ytterst på en överläggning, 
som på detta område så hemmastadda och så sakkunniga män 
som byråchefen Nordqvist och fiskeriintendenten i västra di
striktet plus hamnstyrelsen och ett femtiotal fiskare haft vid 
de sammanträden, som hållits på platsen. Det vore egendomligt, 
om icke dessa fiskare med kraft skulle ha protesterat, om de 
av väg- och vattenbyggnadsstyrelsen framhållna olägenheterna 
varit självfallna, men det ha de icke gjort. Det är givet, att 
Grundsundshamnen med en vågbrytare blir fullständigare och 
bättre än Grundsundshamnen utan en vågbrytare, men även 
Grundsundshamnen utan en vågbrytare blir förvisso en värde
full gåva till Grundsunds fiskare. Hade vi god tillgång på pen
ningar, så vore intet att säga om att bygga denna vågbrytare 
genast. Dessa hamnbyggnader visa tendenser att gå till svind
lande summor, och vi må icke förglömma, att det finnes icke 
blott hamnar vid västra kusten, som fått riksdagens löfte om 
denna ovärderliga hjälp, utan det finnes också en hel lång råd 
av fisklägen, som med trängtan och längtan emotse den stund, 
då deras tur kommer, och denna trängtan och längtan är blandad 
med en kanske icke så alldeles ogrundad ängslan och fruktan 
för, att landets och riksdagens offervillighet och lust att hjälpa 
skola bliva överansträngda redan vid de första hamnanlägg
ningarna, så att denna hjälp icke skall kunna ges förrän långt i 
en avlägsen framtid.

Herr talman! Jag ber att få yrka bifall till utskottets hem
ställan vad såväl motivering som kläm beträffar.

Herr krångel: Herr talman! Endast några ord med
anledning av, vad den siste ärade talaren yttrade. Såvitt jag 
förstod honom rätt, hade 'han den uppfattningen, att vid den över
läggning, byråchefen Nordqvist haft med fiskarebefolkningen, 
denna befolkning skulle förklarat, att den icke ansåge en vågbry
tare nödvändig. Jag har själv varit i tillfälle att tala med byrå-
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Byggande av 
Jiskehamnar. 

(Forts.)

chefen Nordq vist, och därvid framkom icke något sådant, utan 
han framhöll blott, vad utskottet uttalar på sidan 70, nämligen 
att ortsbefolkningen enstämmigt uttalat sig för alternativ C. 
Men, mina herrar, detta alternativ innefattar en vågbrytare, och 
jag tror bestämt, lätt det är en missuppfattning, att ortsbefolknin
gen skulle på något vis uttalat sig i den riktningen, att man 
kunde undvara våghrytaren.

Sedan överläggningen ansetts härmed slutad, yttrade herr tal
mannen, att i avseende å förevarande punkt yrkats, dels att utskot
tets hemställan skulle bifallas, dels ock, av herr Lyckholm, att kam
maren måtte bifalla vad utskottet hemställt och besluta till stöd där
för åberopa vad utskottet yttrat, dock med uteslutande av den del, 
som å sid. 70 i det tryckta utlåtandet började med orden »I likhet 
med lantbruksstyrelsen» och å nästföljande sida slutade med orden 
»kommande fiskehamnar», samt med upptagande i stället av vad 
statsrådsprotokollet i motsvarande del innehölle.

Sedermera gjorde herr talmannen propositioner jämlikt dessa yr
kanden och förklarade sig anse propositionen på bifall till utskottets 
hemställan vara med övervägande ja besvarad.

Yotering begärdes, i anledning varav uppsattes, justerades och 
anslogs en omröstningsproposition av följande lydelse:

Den, som bifaller vad jordbruksutskottet hemställt i punkten 
63 av sitt utlåtande nr 1, röstar

Ja;

Den det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, bifalles herr Lyckholms yrkande i ämnet.

Vid slutet av den häröver anställda omröstning befunnos röster
na, hava utfallit sålunda:

Ja — 56;
Nej — 59.

Punkterna 64 och 65.
Lades till handlingarna.

Punkten 66.
Utskottets hemställan bifölls.

Punkterna 67 och 68.
Lades till handlingarna.



Onsdagen den 25 februari. 33 Nr 26.

Punkterna 69 och 70.

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 71.

Lades till handlingarna.

Punkterna 72—82.

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkterna 83 och 84.

Lades till handlingarna.

Punkterna 85 och 86.

Vad utskottet hemställt bifölls. 

Punkterna 87—89.

Lades till handlingarna. 

Punkterna 90—94.

Vad utskottet hemställt bifölls. 

Punkten 95.

Under punkt 94 av ifrågavarande huvudtitel i statsverksproposi
tionen hade Kungl. Maj:t föreslagit riksdagen att för befrämjande 
av jaktvård a extra stat för år 1915 anvisa ett anslag av 5,000 kronor 
föreskrfvadaS Cn iSt de bestämmelser> Kungl. Maj :t kan finna skäligt

Utskottet både i denna punkt på anförda grunder hemställt, att 
Kungl. Maj :ts förevarande framställning" icke måtte vinna riksda- 
gens biiall.

Befrämjande 
av jaktvård.

,, Äerr Heden lund: Herr talman! Mer än väl inser jag, 
att det mahanda är absolut lönlöst att mot ett enhälligt utskott 
söka vinna bifall till Kungl. Maj:ts föreliggande framställning 
om ett anslag a extra stat av 5,000 kronor till jaktvårdens be- 
ramlande. Men jag har icke velat låta denna punkt passera utan 

att med nagra ord uttala mig till förmån för förslaget.
, , ?1r/a.ren^®^?111 visari såväl riksdagen som landsting och
hushållningssällskap aldrig äro så oförstående som när det gäller 
jakten och jaktvården, och detta beror huvudsakligen på, att 
ledamöterna i dessa korporationer i regel icke hava någon rätt 

Första kammarens protokoll 1914. Nr 26. q
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Befrämjande insikt om, vad jaktvården betyder. Främmande länders export- 
as jaktvård, g^ffpor av vilt tala dock ett synnerligen tydligt språk om vad 

(Forts.) ett lands viltbestånd kan vara värt, och till och med i vart syn
nerligen viltfattiga land skjutas årligen omkring 3,000 algar, vil
kas penningvärde dock icke i någon mån kan jämföras med det 
kapital, som representeras av de 100,000-tals stycken småvilt,
som varje år dödas i landet. ..... ■>

Nu säger utskottet, att jakten såsom näring icke ar av någon 
större vikt och betydelse, och jag vill ingalunda bestrida detta 
utskottets uttalande, men jag vill bestämt hävda, att jakten som 
inkomstkälla kan vara av utomordentlig betydelse.

Vidare säger utskottet, att det bör överlämnas åt privat 
initiativ att söka sprida kunskap om jaktvården, men jag fruktår, 
att detta privata initiativ, helt och hållet lämnat åt sig sjalit, 
rinner ut i sanden, om icke något åtgöres från det allmannas 
sida. Förra riksdagen tog ett betydelsefullt steg framåt till 
befrämjande av jakten genom antagande av ny jaktlagstiftning, 
men jag ber herrarna vara övertygade om, att ingå lagparagrafer, 
straffpåföljder eller fridlysningsbestämmelser kunna vara av nå
got värde,' så länge den svenska allmänheten saknar de mest 
elementära begrepp om, huru jaktvården skall bedrivas. Nar 
Kungl. Mai:t efter mogen överläggning ansett sig hora begära 
detta anslag å 5,000 kronor, kan jag icke annat än uttala min 
förvåning över, att inom jordbruksutskottet icke funnits en enda, 
som behjärtat denna framställning, och detta synes mig sa myc
ket mera egendomligt, som detta belopp i jämförelse med de störa 
summor, som voteras här för den dock i viss man komparabla 
fiskerinäringen, är synnerligen litet. Jag inbillar mig icke ett 
ögonblick att allt skulle vara vunnet med dessa 5,000 kronor, men 
beviljandet av denna summa skulle vara av betydelse mke minst 
därför, att man därigenom strukit under, att jakt värden dock
är ett statsintresse. , . .. „

Herr talman! På grund av vad jag nu yttrat, vagar jag aven 
med risk att icke finna kammarens förståelse, yrka avslag pa 
utskottets hemställan och bifall till den av Kungl. Maj:t gjorda 
framställningen.

Herr T a m m: Det skulle möjligen kunna tänkas framgå
av vad den siste ärade talaren, en auktoritet på jaktvårdens om
råde, sagt, att Kungl. Maj:t skulle tänkt sig detta anslag för 
befrämjande av jaktvården i allmänhet, men sa ar icke förhål
landet. Vad som ursprungligen från annat hall begärdes hos 
Kungl. Maj:t var ett högre belopp, men Kungl. Maj :t har minskat 
det och därmed bestämt pekat pa, att det skulle vara för under
visning i jaktvård, som anslaget huvudsakligen borde avses. 
Jag tror, att utskottet icke har så orätt, da utskottet, som er
känner, att syftemålet, nämligen att sprida undervisning om 
betydelsen av en rätt jaktvård, ar beaktansvart, likväl framhal 
ler, att detta syftemål nog i första hand möjligen kan vinnas
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därigenom, att i de av staten redan understödda undervisnings- Befrämjande 
anstalterna för lantmannanäringar och därmed sammanhän- av jaktvarä- 
gande ämnen visserligen icke införes ett nytt undervisnings- (Forts.) 
ämne, som över hövan skulle belasta skolornas redan alltför tunga 
schema, men i samband med den skogsvårdsundervisning, som 
inom lantmanna- och lantbruksskolorna gives, meddelas upplys
ning om den nationalekonomiska betydelsen av ett rätt handha- 
vande av jakten. Under sådana förhållanden har utskottet an
sett, att denna väg står öppen för Kungl. M|aj:t, och därför har 
utskottet icke för närvarande velat tänka sig, att till enskilda 
sammanslutningar skulle behövas ytterligare anslag för just sam
ma ändamål, nämligen undervisning i jaktvård.

Herr talman, jag ber att få yrka bifall till utskottets hem
ställan.

Överläggningen ansågs härmed slutad, varefter herr vice tal
mannen, som för en stund övertagit ledningen av kammarens för
handlingar, yttrade, att under överläggningen yrkats, dels att ut
skottets hemställan skulle bifallas, dels ock att kammaren skulle 
med avslag å vad utskottet hemställt, bifalla Kung. Maj:ts i ämnet 
gjorda framställning.

Sedermera gjordes propositioner enligt dessa yrkanden, och för
klarades propositionen på bifall till utskottets hemställan vara med 
övervägande ja besvarad.

Punkt erna 96—100.

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 101.

Lades till handlingarna.

Punkterna 102—105.

Vad utskottet hemställt bifölls.

Herr vice talmannen tillkännagav, att anslag utfärdats till sam
manträdets fortsättande kl. 7 på aftonen.

Föredrogs anyo första kammarens andra tillfälliga utskotts den 0™ revision av 
20 och 21 innevarande februari bordlagda utlåtande, nr 1, i anledning sällande rese
när herr Roséns motion, nr 29, om skrivelse till Kungl. Maj:t i fråga revlemente- 
om revision av nu gällande resereglemente.

Med föranledande av en av herr Rosén inom första kammaren 
väckt motion, nr 29, som hänvisats till behandling av kammarens 
andra tillfälliga utskott, hade nämnda utskott i nu föredragna utlå-



Nr 26. 36 Onsdagen den 25 februari.

Om revision av tande på åberopade grunder hemställt, att första kammaren måtte 
gäHande rese- för g-n (]e| besluta att hos Kungl. Maj :t anhålla om revision av nu

reglemente. ..ni i j
(Forts) gällande resereglemente.

G-reve Lagerbjelke: Herr vice talman! Till stöd för sin 
hemställan om en fullständig revision av nu gällande resereglemente 
anför utskottet väsentligen, att, med ändring av nu gällande bestäm
melser, endast de faktiska utgifterna vid resor borde ersättas. Det 
förefaller ganska otydligt, vad utskottet menar med faktiska utgif
ter, och närmast till hands ligger att antaga, att utskottet därmed 
endast avser ersättning för biljetter, skjutsar och dylikt. Men enligt 
vanligt språkbruk måste faktiska utgifter omfatta även andra, så
som utgifter för måltider, logi, drickspengar och dylik, och moti
veringen lämnar intet som helst stöd för annat antagande, än att 
denna vidsträckta tolkning skulle vara den riktiga. Jag förmodar, 
att utskottets ärade ordförande kommer att komplettera utskottets 
mening i detta avseende, så att, därest utskottets hemställan kommer 
att av riksdagen bifallas, Kungl. Maj :t må veta, vad med skrivelsen 
avses.

För min del vill jag i ett annat avseende komplettera utskottets 
utlåtande, och det är med en redogörelse för, vad som förut i riks
dagen förekommit vid behandlingen av just denna fråga och likaså 
för den utredning, som vederbörande ämbetsverk därutinnan lämnat.

År 1895 väcktes motion i andra kammaren angående omarbet
ning av nu gällande resereglemente i sparsamhetssyfte.. Det. tillfäl
liga utskott, som behandlade denna motion, uttalade.i sin motivering, 
att ersättning för skjuts och åkdonslega, biljettpris, transportkost
nader m. m. borde utgå endast med vad som verkligen utgivits, så
lunda just det, varför utskottet nu uttalar sig.

Vid ärendets behandling i andra kammaren gjorde sig den upp
fattningen i allmänhet gällande, att det av utskottet förordade till- 
vägagåendet väl kunde medgivas vara det riktigaste från teoretisk 
synpunkt sett, men att det vore förbundet med avsevärda praktiska 
olägenheter. Fn effektiv kontroll vore så gott som omöjlig att. vinna 
och kunde endast tänkas tillsammans med ett förhatligt spioneri- 
och angivaresystem; och på grund av svårigheten att vinna kontroll 
komme antagligen överträdelser av författningen att ske, vilket skulle 
verka demoraliserande. För övrigt kunde det anses ligga i ett rese- 
reglementes natur, att det borde innehålla vissa bestämda grunder, 
efter vilka den resande ägde rätt att få ersättning.

På grund av dessa anmärkningar mot utskottet blev ärendet 
återremitterat till utskottet. Sedermera framkom en riksdagsskri
velse, däri begärdes, att gällande resereglemente måtte ändras, i syfte 
att med avseende å resekostnadsersättning större sparsamhet med 
statens medel måtte åstadkommas. Oaktat vad som förekommit i 
andra kammaren vid frågans behandling blev sedermera inom civil
departementet av sekreteraren i statskontoret Ahlm utarbetat ett för
slag till resereglemente, som grundade sig på den principen, att re- 
rekostnadsersättningen borde motsvara de verkliga kostnaderna. När
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detta förslag utgick på remiss till vederbörande myndigheter, rikta
des från samtliga myndigheter en skarp kritik mot detsamma, i vad 
det avsåg nyss berörda fråga. I gemensamt utlåtande av kammar
rätten och statskontoret uttalas följande, vilket är belysande för 
frågan:

Denna princip låter sig icke genomföras med avseende å en hel 
del andra resekostnader än utgifter för biljett och för skjutslega. 
Ett stadgande därom, att den resande för fraktandet av sin person 
endast skulle erhålla ersättning för de faktiska utgifterna, förut
sätter givetvis, att övriga resekostnader, såsom för logis, vivre, trans
port av effekter, drickspenningar m. in., bliva till fullo gottgjorda. 
Den enklaste lösningen av frågan om resekostnads- och traktaments- 
ersättning för resor i statens ärenden skalle visserligen enligt äm
betsverkens mening innefattas i en sådan anordning, att den resande 
erhölle dels gottgörelse för faktiska utgifter för biljetter och skjuts
lega, dels ock dagtraktamente till sådant belopp, att alla övriga re
sekostnader kunde, allt efter förrättningsmannens ställning, anses 
fullt gottgjorda. Men, oavsett svårigheten att bestämma, huru stora 
dagtraktamenten, som i sådant fall borde fastställas, samt att i de 
särskilda fallen vinna erforderlig kontroll i fråga om sagda faktiska 
utgifter, skulle detta system med all sannolikhet, i stället att för 
statsverket medföra besparing, föranleda ökad statsutgift. I regel 
komme väl nämligen den resande att begagna sig av alla de förmåner 
i fråga om fortskaffningsmedel, som honom medgivits; och detta 
komme, såsom Kungl. Maj:ts befallningshavande i Stockholms län 
också framhållit, att för statsverket medföra vinst endast i vad an- 
ginge statsbanetrafiken, medan den huvudsakliga effekten i ekono
miskt avseende bleve den, att de enskilda järnvägarna, ångbåtsbola- 
gen samt skjutsentreprenörerna komme att beredas förtjänst, motsva
rande den besparing, som förrättningsman nu kan göra. En dylik 
besparing, ofta behövlig för att täcka de utgifter, för vilka dag
traktamentet för närvarande lämnar en alltför knappt tillmätt er
sättning^, kan nog i andra fall uppgå till sådant belopp, att den re
sande får överskott utöver den utlagda kostnaden. Men härvid är 
dock att märka dels att, om den resande vill avstå från den bekväm
lighet och de förmåner, varå han ansetts på grund av sin ställning 
kunna göra anspråk, detta knappast torde kunna anses vidkomma 
någon annan, dels ock att många tjänstemäns avlöningsförhållanden 
äro sådana, att, om de ej kunna göra någon sådan besparing på sina 
resor, som hittills av dem faktiskt ansetts såsom en ersättning för 
deras arbete, oni också ej gällande föreskrifter lämna stöd för, att 
sådant varit vid resekostnadsersättningens bestämmande avsett, så 
måste deras löner eller arvoden i stället i motsvarande mån ökas. Då 
alltså den ifrågasatta ändringen torde förutsätta dels en ökning av 
dagtraktamentenas.belopp utöver vad som eljest kan vara nödigt, dels 
ock förhöjd avlöning till åtskilliga av statens tjänstemän, komme 
statsverket att härför drabbas av utgifter, som helt visst endast till 
ringa del bleve betäckta av ökningen i statsbanornas trafikinkomster.

Om revision av 
gällande rese- 

reglemente. 
(Forts.)
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'Om revision a\ 
■gällande rese 

reglemente. 
(Forts.)

I enlighet med denna av ämbetsverken uttalade mening blev 
'jämväl 1907 års resereglemente utfärdat.

Nu har motionären vidare i åtskilliga avseenden, vilket av ut
skottet lämnats oanmärkt, gjort åtskilliga detaljanmärkningar mot 
nu gällande resereglemente; och vill jag i detta avseende beröra 
det uttalandet, att i fråga om gemensam resa exempelvis med för
hyrda åkdon minsta möjliga antal dylika böra användas. Detta har 
också upptagits i det Ahlmska förslaget, men även denna fråga är 
utförligt behandlad i kammarrättens och statskontorets förenämnda 
utlåtande. Med anledning av att Ahlm hänvisat till att en liknande 
bestämmelse fanns i Norge, erinra ämbetsverken, att i den norska 
lagen av år 1894 en dylik bestämmelse verkligen finnes, men att 
denna blott gäller vissa ämbets- och tjänstemän, som närmast mot
svara tjänstemännen av femte och sjätte klasserna i vårt reseregle
mente. Ämbetsverken erinra tillika därom, att besparingar i Norge 
verkligen vinnas vid båtskjuts, men då sådan endast obetydligt före
kommer i Sverige, har man här icke samma anledning till en dylik 
bestämmelse. Beträffande ersättning för hästskjuts saknar bestäm
melsen, enligt ämbetsverkens mening, varje större betydelse,, då 
tjänstemän av femte och sjätte klasserna enligt gällande skjuts
stadga endast få använda en häst. Härtill kommer den skillnaden, 
att, sedan ämbetsverken avgivit sitt utlåtande, skjutsstadgan ändrats 
i så måtto, att vid skjuts finnes stadgad en viss maximivikt. Skulle 
sålunda en sådan bestämmelse, som här är ifrågasatt, komma till 
användning, torde de flesta reseräkningar böra åtföljas av vågsedel 
för vederbörande ämbets- och tjänstemän.

En annan detaljanmärkning, som göres i motionen, är på sidan 3, 
där motionären säger: »De, som färdats efter skjuts i statens ärenden, 
äro skyldiga att följa landsvägarna åtminstone vid debitering av 
reseersättning;» och utvecklas detta vidare med anförande av exem
pel. Nu vågar jag påstå, att denna tolkning är fullständigt oriktig. 
Det gäller tvärtom, att om någon gående eller ridande etc., färdats 
annan väg än med skjutsinrättning försedd väg, äger han att efter 
den tillryggalagda vägens längd erhålla ersättning »såsom för skjuts» 
enligt i orten gällande taxa och ej flera dagtraktamenten, än som 
för förrättningen nödvändigt erfordrats och åtgått. Jag har till
frågat den framstående ämbetsman i statskontoret, vilken författat 
statskontorets och kammarrättens utlåtande, om icke denna min tolk
ning vore riktig, därvid han bekräftat detta samt tillagt, att en 
barock tillämpning av gällande författning näppeligen bör föranleda 
ändring av författningen.

Vidare förekomma i motionen en hel del uppgifter, vilka dels 
icke kunna anses vara exakta och dels ägnade att missleda. Mot 
dessa uppgifter har utskottet emellertid icke haft något som helst 
att erinra, och detta förefaller mig så mycket mera egendomligt, som 
utskottet själft, att döma av dess utlåtande, synes ha ett slags miss
tanke, att lagen icke rätt tillämpas. Jag vill erinra om, att utskottet 
i sitt utlåtande på sidan 1 talar om, att nu gällande resereglemente 
i tillämpningen ofta giver anledning till oegentligheter och missför-
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hållanden, och fortsätter utskottet i följande stycke: »Orsakerna till 
de bristfälligheter, som synas vidlåda reglementet och som skarptJ reglemente. 
framträtt vid dess tillämpning i praktiken, äro av flerfaldig art.» (Forts) 
Utskottet gör sålunda en bestämd skillnad i dessa avseenden.

Jag vill dock icke endast kritisera utan även medgiva, att motio
nären har rätt i ett avseende, och det är med avseende på den av honom 
anmärkta bristen, att resereglementet icke innehåller några bestäm
melser angående automobiltrafik. Sådana böra finnas, även om de 
äro synnerligen svåra att åstadkomma; men detta synes mig kunna 
ske genom en komplettering, utan att hela resereglementet under
kastas revision. Jag vill i detta sammanhang tillägga, att de största 
missbruk, som förekommit i Norrland, utan tvivel sammanhänga med 
användande av automobiler.

Motionärens syfte att åstadkomma större sparsamhet med statens 
medel är nog gott, men detta synes icke kunna vinnas på av utskottet 
förordat sätt. Jag vill även erinra om, att utskottet självt synes hava 
haft något tvivelsmål i detta avseende, då utskottet på sidan 2 talar 
om, att en revision av resereglementet i antydd riktning »skulle med
föra ekonomiska förluster i en eller annan form — ett förhållande, 
som vid möjligen blivande revision givetvis torde beaktas». Man 
tager sålunda med ena handen och giver med den andra.

Till sist, herr vice talman. Även om man medgåve, att resereg
lementet i mer än ett avseende vore behäftat med brister, som borde 
avhjälpas, lärer väl icke därutav utan vidare följa, att ett alldeles 
nytt system, självkostnadssystemet, bör införas.

De allvarliga skäl, som uti kammarrättens och statskontorets 
gemensamma utlåtande uttalats emot en ändring i det syfte, äro för 
mig avgörande; och hava dessa skäl, vilka av sig själva borde hava 
framträtt för utskottet, även om detta, som det synes, icke tagit del 
av merberörda utlåtande, på intet sätt upptagits till behandling av 
utskottet. Till stöd för sin mening, att hela grunden för det så ny
ligen som år 1907 utfärdade resereglementet bör omläggas, inskränker 
sig utskottet till att anföra, att det »vid motionens behandling trott 
sig finna nödvändigheten att en blivande lagstiftning i ämnet ba
seras» etc. Ja, nu är det visserligen av betydelse, om ett enhälligt 
utskott »tror» någonting, men icke synes mig detta kunna uppväga 
de talande skäl, som förut av mig refererats och anförts.

Jag tillåter mig således, herr vice talman, yrka avslag på ut
skottets hemställan.

Friherre De Geer, Fabian: Med anledning av den fråga, 
som av den föregående ärade talaren framförts till utskottets 
ordförande om vad som menas med de faktiska kostnaderna, 
vill jag meddela, att det varken uti motionen eller i utskottets 
utlåtande talas om annat än resekostnader. Med dagtraktamente 
har man icke tagit någon befattning, och således menas härmed 
blott resekostnad.

Det ligger nog mycken eller rättare fullständig sanning i 
vad den föregående ärade talaren sagt, men detta förhålla^-
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°Mande°retc kan an(^a vara tillräckligt för att bestämma, att man 
5“re“”emen^se" icke skall företaga en revision av nu gällande resereglemente, 

(Forte.) då det faktiskt i tillämpningen visat sig medföra mycket orik
tiga förhållanden. Alla kunna väl vara ense om att reseersätt
ning egentligen är avsedd att täcka alla de kostnader, som en 
person har vid resor i sin tjänst, men icke därutöver. I den prak
tiska tillämpningen tolkas, som nog många av kammarens le
damöter känna till, reglementet så, att inkomsterna av resor
na bliva väsentligt högre än vad de skulle vara, och konsten 
att skriva reseräkningar är mångenstädes ganska stor. Det torde 
vara bekant för kammaren, att det har funnits tjänstemän, som 
skrivit reseräkningar — låt vara att de icke fått dem god
kända ■— som upptagit flera dagar, än vad året har. Den före
gående talaren, anmärkte, att den enda bristen, som han egent-i 
ligen fann i reglementet, var den, att icke automobiltrafiken 
där var upptagen. Det är ju onekligen en betänklig brist, och 
jag vill i det avseendet fullkomligt instämma i vad han sade. 
Men det finnes också andra transportmedel, som hava betydel
se, och som icke heller stå upptagna i resereglementet, t. ex. velo
ciped och motorcyklar. Dessa äro fördelaktiga att använda för 
en del av statens tjänstemän, och med hänsyn till, att de äro 
rätt dyrbara att anskaffa och att man själv släpper till kraft, 
borde man lämpligen kunna upptaga även dessa transportme
del i resereglementet.

De huvudsakliga bristerna i resereglementet giva sig nog 
mest tillkänna i Norrland. Där förekommer det reseersättning, 
beräknad efter två hästar, ehuru man på stora sträckor icke 
kan färdas efter mer än en häst.

Det är väl oegentligt att betala resekostnadsersättning för 
en resa, som aldrig — ehuru så angives i— kan ske efter två 
hästar. Här bör man laga, att resereglementet överensstämmer 
med de verkliga förhållandena, och att ersättning lämnas för 
de kostnader, som verkligen äro gjorda.

Det är visserligen sant, att en del tjänstemän, t. ex. domänin
tendenter och ledamöter i nämnder, såsom hästpremieringsnämn- 
der och dylika, hava sina förnämsta inkomster av vad de där
vid kunna bespara på resor, och det kunde då synas ganska 
hårt för dem, om resereglementet skulle ändras. Men det är 
en oriktig princip, att tjänstemän skola kunna få inkomster på 
resor. Vida bättre är då att giva dem ordentligt dagtraktamente 
och ordentlig avlöning, så att statsverket icke behöver betala 
mera för tjänsteresorna, än rätt och skäligt är.

För varje människa är det en naturlig sak att söka skaffa sig 
så stora inkomster som möjligt, och om resereglementet ger till
fälle till detta genom tolkning på olika sätt, är det också ganska 
naturligt, att flertalet försöka tolka bestämmelserna så, att er
sättningen bliver så stor som möjligt. Men resekostnadsersätt- 
ningen för staten växer oupphörligen och det i ganska oroväckan-
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de grad. Då är det väl skäl uti att avfatta stadgandena i rese- 
reglementet så, att det håller sig inom det behörigas gränser.

Senast utfärdade resereglemente innebär åtskilliga fördelar, 
men har också sina stora olägenheter, och jag tror därför, att det 
vore högst välgörande, om man kunde åstadkomma någon för
ändring.

Utskottet säger i slutklämmen av sitt utlåtande: »Väl
inseende de oerhört stora praktiska svårigheter, varmed av
fattandet av för alla det moderna samhällslivets och den för
bättrade samfärdselns skiftande förhållanden lämpade lagbestäm
melser i förevarande avseende är förenat, samt under framhål
lande av att för enstaka befattningshavare en revision av regle
mentet i antydd riktning skulle medföra ekonomiska förluster 
i en eller annan form — ett förhållande, som vid möjligen bli
vande revision givetvis torde beaktas» etc. På tal härom yttrade 
en föregående talare, att detta vore att taga med ena handen och 
giva med den andra. Men är detta icke ett riktigt sätt att gå 
tillväga; är det icke bättre att giva vederbörande en bestämd 
avlöning för deras tjänst och en bestämd ersättning för deras 
resor, så att de för dessa resor erhålla full gottgörelse men på 
dem icke kunna göra någon vinst ?

Men, frågar man, vad gör det, att man kan åstadkomma så
dan vinst? Jo, det har medfört, enligt vad det vid utredning 
visat sig, att det varit tillfällen, då personer rest mycket mera 
än de behövt blott för att kunna förtjäna på det.

Så har frågan gällt, huru man skall kunna få reda på verk
liga kostnaden för resorna, och i det avseendet har utskottet 
icke kunnat finna på något bättre medel än att föreslå själv
deklaration. Det vore mycket önskvärt, att något annat medel 
kunnat utfinnas, men utskottet har för sin del icke kunnat hitta 
på något bättre.

Såsom slutpåstående vill jag anföra, att då 1907 års rese
reglemente icke fullt täcker det behov, varför det skapats, anser 
jag en revision av detta resereglemente vara både nyttig, nöd
vändig och önskvärd, och anhåller jag av denna anledning, herr 
talman, att få förorda bifall till utskottets hemställan.

Greve Hamilton, Hugo: Herr talman, mina herrar! Då 
1907 års resereglemente utfärdades under den tid, jag var 
civilminister, och det således är kontrasignera! av mig, torde 
jag däruti hava grundade skäl att här säga några ord.

Innan jag vidare ingår på ämnet, skall jag anhålla att mot 
den siste ärade talaren få göra denna invändning: det är väl 
ett bra besynnerligt sätt, när man söker visa, att resereglementet 
tarvar revision, genom att räkna upp åtskilliga fall, då folk 
sökt tillämpa det oriktigt! Att komma och säga: det finns tjäns
temän, som tagit upp flera resdagar än det finns dagar i året; 
därför måste vi revidera resereglementet! — ett sådant reson- 
nemang kan väl icke vara riktigt!

Om revision av 
gällande rese

reglemente. 
(Forts.)
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Om revision ax 
gällande rese 

reglemente. 
(Forts.)

•> På samma sätt förhåller det sig med mycket, som motionären 
'erinrar om och som greve Lagerbjelke nyss berörde, t. ex. då 
inskrivniDgsnämnder i Norrland tillämpat resereglementet orik
tigt. Ty såsom utskottets ordförande nämnde i förbigående: 
sådana felaktigheter kunna avhjälpas, men icke behöver man 
därför göra en revision av resereglementet. En oriktig tillämp
ning av resereglementet skall dock aldrig kunna anföras såsom 
skäl för en sådan revision, om den icke beror på eu otydlighet 
i själva resereglementet.

1907 års resereglemente tillkom, såsom greve Lagerbjelke re
dan erinrat om, efter en ganska lång och omfattande revision, vil
ken återigen hade sitt upphov i en riksdagens skrivelse. Under 
denna revision iakttog man de önskemål, riksdagen framhållit, och 
i åtskilliga hänseenden ändrades resereglementet i avsikt att före
komma missbruk och åstadkomma större sparsamhet med statens 
medel. Men man underkastade även själva den grundprincip, 
på vilken resereglementet vilar, en granskning. Det finnes näm
ligen andra system i detta avseende, som tillämpas i andra 
länder. Bland åtskilligt, som man därvid hade särskild anledning 
att granska, var vad man kallat självkostnadsprincipen. Men 
— och detta särskilt med hänsyn till vad vederbörande ämbets
verk anfört — man ansåg bäst och klokast och för staten för
delaktigast att bibehålla den gamla principen. Denna princip 
går som bekant därpå ut, att staten fastställer vissa normer, efter 
vilka reseersättning skall utgå såväl med avseende på dagtrak- 
temente som i fråga om själva gottgörelsen för resan, och den 
enskilde, anses av staten vara i sin fulla befogenhet, om han 
kan inskränka sin bekvämlighet och därpå göra någon besparing.

Nu säger man, att det nya resereglementet har givit anled
ning till många oegentligheter och missförhållanden. Granskar 
man då närmare, vari dessa oegentligheter skulle ha bestått, med 
bortseende från de fall, då en oriktig tillämpning av reseregle
mentet förekommit, finner man — till sin förvåning, kan man 
säga — att de ej bestått i någonting annat än att reseregle
mentet tillämpats så som det varit avsett att tillämpas, eller 
att en person inskränkt på sin bekvämlighet för att härigenom 
kunna förtjäna något. Och det är just vad resereglementet av
sett, att vederbörande skulle få göra.

Vore det då, kan man fråga, icke mycket bättre att slå in på 
självkostnadssystemet, även om man där möter vissa svårigheter? 
Utskottets ärade ordförande säger i detta sammanhang, att med 
resereglementet är icke meningen annan, än att människor skola 
erhålla ersättning för de kostnader, de haft på resan. Jo, mycket 
annat har man verkligen menat! Herrarna skola komma ihåg, att 
resereglementet ger icke åt någon tjänsteman ersättning annat 
än i visse fall. Det är en regel, som träder i tillämpning om de be
rättigats att tillämpa resereglementet. Om de ha rätt till ersätt
ning för sin resa, erhålla de ersättning enligt resereglementet. Då
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resereglementet således har en allmän betydelse, omfattar det Om revision av 
ofantligt många fall, t. ex. det fallet att en tjänsteman har skyl- adlande rese- 
dighet att verkställa en viss förrättning, som är förenad med realeme*te' 
resa, fastän han dessutom uppbär lön. Då kan man ju säga, (Forts') 
att det vore lämpligare om självkostnadsprincipen komme till an
vändning. Men om man också blott fäster sig vid kategorien 
tjänstemän, så hava dessa många andra uppgifter, såsom då en 
tjänstinnehavare enligt sin instruktion är skyldig att öva tillsyn 
över honom underordnade verk eller inrättningar, därvid man 
finner det önskvärt, att han verkställer denna inspektion så ofta 
som möjligt. Då har man ansett lämpligt att just giva honom 
uppmuntran till dylika upprepade revisioner därigenom, att han 
på grund av resereglementet blir i stånd att förtjäna en smula,
Nu kan man invända, att nämnda skyldighet har han ändå. Ja, 
det är sant, men han gör icke resorna så ofta, om han kanske där
vid skall sätta till penningar. Dessutom finnes en stor mängd 
fall, då ersättning enligt resereglementet utgör den enda inkomst
källan. Det är en mängd medlemmar av kommittéer och kom
missioner, som icke åtnjuta någon annan gottgörelse än ersättning 
enligt resereglementet och då skall ersättningen enligt re
sereglementet utgöra icke blott gottgörelse för de kost
nader. de fått vidkännas, utan även lön för deras arbete. Skulle 
man då med avseende på dessa och med avseende på den föregå
ende kategori, som jag nämnt, taga till självkostnadssystemet, då 
kunna herrarna vara alldeles vissa på, att man icke har någon 
annan utväg, än att högst betydligt öka dagtraktamentet, ty an
nars kommer det icke att gå ihop för dessa personer, annars 
komma de icke ut med sitt arbete. Och jag är alldeles viss om, 
att på det sättet kommer staten att åsamkas betydligt större ut
gifter än nu. Därför tror jag också, att vi ha största fördelen. 
av att bibehålla det gamla systemet —• det, som av ålder begag
nats här i landet. Man skall blott låta bli att förarga sig så 
mycket, om en person förtjänar litet på resereglementet, endast 
han gör det på ett fullt lojalt sätt.

Den förste ärade talaren fann en viss brist hos gällande re
sereglemente däri, att man icke tager hänsyn till automobil- 
trafiken, och utskottets ärade ordförande kompletterade detta och 
sade, att man måste även taga hänsyn till velociped- och motor
cykeltrafiken. Ja, men vad de båda sista slagen av fordon an
går, så begriper jag icke huru bestämmelser därom skola kun
na inryckas i resereglementet. Ty de, som resa på dessa fort- 
skaffningsmedel, äga ju dem i regel själva och så långt vill väl 
icke utskottets ordförande gå, att om personer äga rätt att upp
bära ersättning enligt resereglementet, och de i stället fara på 
sin velociped, skola de icke hava rätt till någon ersättning, ej 
heller om de åka på sin motorcykel. Jag vet icke vad det 
skall sättas upp för några bestämmelser för dem. På samma 
sätt kan jag icke heller finna, huru man för närvarande skall kun-
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Om revision av na komma någon vart, om man skall taga hänsyn till automobil- 
gältande trafiken, ehuru jag erkänner, att införande av automobiltrafik

te)*' särskilt i Norrland öppnat stora möjligheter för folk att förtjäna 
or ' på resereglementet. Jag förstår nämligen icke, hur man skall 

kunna i resereglementet ta,ga hänsyn till automobiltrafiken, in
nan man infört obligatorisk taxa för automobiler. Annars blir 
väl en föreskrift därom tämligen meningslös.

1 förbigående vill jag vidare nämna, att det förhåller sig icke 
alls så som den ärade motionären på ett ställe i motionen yttrar 
då han talar om »att väl avlönade ämbets- och tjänstemän av 
högre grad under alla förhållanden skola åtnjuta traktamentser- 
sättning vid fullgörande av åligganden, som jämligt instruktioner 
åligga dem». Det förhåller sig icke alls så. Resereglemente! till
erkänner icke någon människa rättighet till ersättning för resa. 
Dylik ersättning beror på andra författningar. Resereglementet 
är blott den norm, som skall tillämpas, om jag med stöd av des
sa författningar verkligen rest. Och de flesta högre tjänste
män torde icke få någon ersättning alls vid sina resor. Jag är 
själv ett levande vittne härom, och jag tror, att övriga i kamma
ren närvarande landshövdingar också kunna intyga, huruvida 
det någonsin hänt, att en landshövding erhållit ersättning en
ligt resereglementet. Nej, aldrig, oaktat vår instruktion inskär
per, att vi skola göra resor i mångfaldiga fall. Så är det ock
så med en mängd andra tjänstemän. Den ärade motionären har 
emellertid satt detta i motsats mot det förhållande, som enligt 
vad han påpekar äger rum i fråga om åtskilliga lägre tjänstemän, 
därvid man genom speciella föreskrifter bestämt, att vid resor, 
som dessa göra, för att utföra sin tjänst, de icke hava rätt att till- 
lämpa resereglementet. Även utskottet yttrar, att sistnämnda 
förhållanden väl torde böra upptagas till revision också, när 
man nu tager upp frågan om resereglementet. Vad jag nu sist 
berört hör emellertid alls icke till detta utan gäller något helt an
nat. Resereglementet är nämligen blott en allmän norm, och det 
är just genom sådana särskilda bestämmelser, man stadgar huru
vida en tjänsteman skall få tillämpa resereglementet.

Så förhåller det sig med hela denna fråga. Det är icke 
alls några missförhållanden, som föreligga — detta som jag har ve
lat påvisa — utan det är helt enkelt tillämpningen av ett sy
stem, som man prövat vara lämpligt. Och jag tror icke, att man 
kan finna något bättre. Går man in på självkostnadssystemet, 
d. v. s. inför självdeklaration under edlig förpliktelse, då kom
mer följden att bli ett förhatligt spionerisystem. Såsom förslaget 
nu är måste då också dagtraktamentena högst väsentligt ökas, 
ty annars får varken Kungl. Maj:t eller någon annan fatt på några 
personer, som vilja resa.

Herr talman! Jag ber att få förena mig med greve La- 
gerbjelke i dennes yrkande om avslag.
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Herr Ilo sén: Jag begärde ordet med anledning av greve 0™ revision av
Hamiltons yttrande, att det icke är någon anledning att ändra, filande rese- 
resereglementeti, därför att detta tillämpas oriktigt. Jag vill 
fästa uppmärksamheten på att en förståndig inspektör kan resa (lorbi,) 
på det sättet, att lian får tre idagtraktamenten inom icke fullt 25 
timmar. Detta är ingen oriktig tillämpning utan fullt lagligt.
Man har insett vid statens järnvägar, att detta är oriktigt, och 
därför har man för detta verk infört ändrade bestämmelser i 
detta avseende.

Greve Lagerbjelke ville ha närmare uppgifter om vad utlå
tandet åsyftade. Resereglemente! skiljer dock tydligt på rese
ersättning och traktamentsjienning, och här är endast fråga om 
reseersättningen; hela utlåtandet handlar om den saken. Av 
samme ärade talares uppgifter framgick också, att det icke alls 
är någon ny uppfattning, att ersättning borde utgå för de fak
tiska utläggen.

Det är kanske lämpligt att i detta sammanhang i några ord 
erinra om några av de exempel, som jag har anfört i motionen 
på vart det leder, när detta resereglemente tillämpas på ett lag
ligt sätt. Det förekommer exempelvis, att ledamöterna i en in- 
skrivningsnämnd, som i regel åka tre stycken, ibland också fyra 
stycken efter en häst, åtnjuta ersättning, om de äro tre efter 
sex hästar och, om de äro fyra, efter åtta hästar. Det gör,att 
dessa herrar kunna förtjäna en dagsinkomst på 66 kronor, och 
det kan ju anses vara väl starkt tilltaget. Jordbrukskommissio- 
nens ledamöter tjäna i regel, om de resa förståndigt, minst 50 
kronor pm dagen. Chefen för ett av statens verk reste från 
Stockholm till Västerbottens län åtföljd av en byråchef och en 
sekreterare. De tjänade därvid sannolikt nära 100 kronor om da
gen. Men det är inte blott, när det gäller resor på landsvägarna, 
som man kan bereda sig stora förtjänster. Det har uppgivits för 
mig, sedan motionen blivit skriven, att en ung flicka, som gått 
igenom en av statens elevkurser här i Stockholm, vid hemresan 
fick en ersättning på ungefär 70 kronor för resan, medan hennes 
verkliga utlägg icke stego till 20 kronor. Hur man räknat i detta 
fall, förstår jag icke, men det är ett faktum, att denna ersättning 
har utbetalts av staten.

Det har sagts här a, v greve Hamilton, att det är bra som det 
är, och att man skall låta bli att förarga sig över att en tjänste
man förtjänar en liten summa. Jag är för min del fullkomligt 
övertygad, att de flesta ämbets- och tjänstemän dela den upp
fattningen med honom, men jag tror, att- det icke är rätt, lätt 
de skola tjäna oskäligt på att fullgöra sin tjänst, och det är där- 
för jag anser, att en revision är nödvändig, och jag yrkar bi
fall till utskottets hemställan.

Herr Ro os: Herr talman, mina herrar! Det förekommer
i motionen en del uppgifter och en del — jag kan icke säga 
annat än försåtliga sammanställningar, som jag icke anser kunna
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lämnas obeaktade, innan denna fråga i dag avföres från dagord- 
" ningen. Som vi se, talas det på första sidan om de stora ersätt
ningar, som utgå, och namnes, att rese- och traktamentsersätt- 
ningen vid statens järnvägar för år 1912 uppgår till 634,205 kro
nor. Omedelbart därefter står det: »Och ändå klagades det vid 
förra riksdagen över att järnvägsstyrelsen ej hade nog många 
krafter för utövande av tillräcklig inspektion». Jag tror, att 
litet var skulle av denna sammanställning få den uppfattningen, 
att kungl. järnvägsstyrelsen måtta förbruka mycket stora belopp 
för fullgörande av sin inspektion och ändock vara oförnöjd med 
de summor, som härtill åtgingo år 1912. Skaffar man sig emeller
tid litet närmare upplysningar härutinnan, finner man, att av 
detta belopp hava endast omkring 6,000 kronor, eller en procent, 
åtgått till traktamentsersättning för styrelsens inspektion, under 
det att det huvudsakliga beloppet utgått såsom vikariatsersätt- 
ningar vid ledighet för stationskarlar och banvakter m. fl.

Vidare står det på sid. 3, att det är anmärkningsvärt, att en 
baningenjör vid resor alltid åtnjuter dagtraktamente, under det 
återigen banmästaren icke får någonting. Det är också en halv 
sanning, ty baningenjören har halvt dagtraktamente, om han 
är ute på linjen över åtta timmar, och helt, först om han är ute 
över tolv timmar. Men att banmästaren skulle hava särskild 
ersättning för att han reser, då hans funktion endast är att resa, 
skulle förefalla ganska egendomligt. Med den korta bansträcka 
han har att inspektera finnes vanligtvis möjlighet för honom 
såväl att intaga sin middag i hemmet som att ligga hemma 
varje natt.

Vidare finnes på sid. 4 i motionen ett påstående, som är 
fullkomligt oriktigt, nämligen att ju flera tågombyten före
komma, dess större blir ersättningen. Det är icke så, ty man får 
icke ersättning för tågombyte annat än i förening med att man 
lämnar tåget för att söka nattlogi och först påföljande dag fort
sätter resan.

Slutligen står på sid. 5 i motionen: »Sådana fallhatt skjuts
ersättning utgår för 25 mil, då resan i verkligheten utgjort blott 
5 mil, och att traktamentsersättning utgår efter den tid, som 
den längre vägsträckan skulle hava krävt, böra icke förekomma». 
Ja, därom äro vi väl alla ense, att sådant icke får förekomma, 
och om det förekommer någon gång, är det väl beroende på den 
reviderande myndighetens uraktlåtenhet att beivra saken och icke 
på resereglementets ofullkomlighet.

Det har här av utskottets ärade ordförande omtalats, att 
det är en ofullkomlighet, att det icke finnes intagna några regle
rande bestämmelser för begagnande av cyklar och motorcyklar. 
Som en föregående ärad talare vidrört, kunna väl dessa icke 
komma till begagnande annat än om den resande själv har dem 
med sig, och föreföll det som om utskottsordföranden ville ställa 
i utsikt, att någon ersättning borde utgå för slitage. Skulle 
man tänka sig, att den reviderande myndigheten skulle pröva,
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om slitaget är stort eller litet, om gummit räcker längre för den Om revision av 
ena eller den andra, — ja då tror jag, att vi komma in i situa- filande rese- 
tioner, som bleve alltför besvärliga och svårlösta för'den myndig- 
het, som skall granska reseräkningarna. (Forts.)

Jag får därför, herr talman, yrka avslag å såväl utskottets 
hemställan som den i ämnet väckta motionen.

Herr Rosén: Den siste ärade talaren ville göra gällande, 
att mina uppgifter voro oriktiga, och att endast 6,000 kronor 
hava utgått i traktamentsersättning för järnvägsstyrelsen. Jag 
har här i min hand en berättelse för statens järnvägar år 1912, 
varav inhämtas, att kungl. järnvägsstyrelsens byråers, kammar- 
och statistiska kontors resekostnads- och traktamentsersättning 
för år 1911 uppgick till 46,619 kronor och under år 1912 till 
63,349, alltså över 10 o/o av totalkostnaden för statens järn
vägar i stället för en procent, som av herr Roos uppgavs. Jag 
är villig att ställa till herr Roos’ förfogande denna berättelse.

För övrigt finnas tillgängliga bestämmelser för avlöningen 
av statens järnvägars personal, varav jag tagit del både nu och 
förut, och jag har knappast någon anledning att ändra någon 
av de uppgifter, jag lämnat i motionen.

Herr Roos: Herr talman! Med avseende på det sista in
lägget vill jag blott påpeka det, att mina uppgifter angående 
6,000 kronor rörde ledamöterna i kungl. järnvägsstyrelsen, under 
det att herr Rosén lemnar oss en uppgift, i vilken inflyter såväl 
statistiska kontorets resor som vissa andra funktionärers. Han 
sammanställer i sin motion å ena sidan det åberopade höga sif- 
ferbeloppet och å andra sidan kungl. järnvägsstyrelsen, och det 
var mot försåtligheten i denna sammanställning som jag ville 
inlägga en gensaga.

Herr Klefbeck: Herr talman! Då jag haft förmånen att 
deltaga i ärendets behandling i utskottet, skall jag be att få 
yttra ett par ord.

Greve Hamilton och även greve Lagerbjelke riktade sina 
anmärkningar mot utskottets hemställan väsentligen på den 
grund, att vår framställning skulle vara fotad på en förväxling 
av en oriktig tillämpning av resereglemente! med verkliga bris
ter i själva reglementet. Jag får då lov att säga, att vi icke 
ha varit blinda för att det gällande resereglemente! oriktigt till- 
lämpats, men vi hava menat, att reglementet, även då det lag
ligt och riktigt tillämpats, är av den beskaffenhet, att det kan 
giva anledning till förhållanden, som vi måst anse som missförhål
landen. Det har varit vår uppfattning att tjänstemännen icke 
skulle på sina resor förtjäna någonting, utan deras resekostnader 
skulle ersättas och ingenting mera. Men då reglementet ger dem 
möjlighet och laglig rättighet att debitera betydligt högre belopp 
än de hava utlagt, då menar jag, att detta icke är ett förhållande,
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regiemente. j. belopp Traktamenten och vad därtill hör är någonting vid 
(F°rts.) sidan därav som får bestämmas efter vad skäligt är. Att det 

med nuvarande förhållanden kan äga rum, att en tjänsteman som 
enda ersättning för sin resa har den inkomst, han kan förskaffa 
sig, genom att skriva en viss sorts reseräkning, det förållandet 
anse vi icke riktigt, utan vi mena, att den som gör sitt arbete bör 
hava sin tillbörliga lön för det.

Sedan har gent emot vår framställning gjorts ett par, som 
jag tycker, försåtliga anmärkningar. Det göres gällande, och 
därvid åberopas ett yttrande från statskontoret, jag minns icke 
från vilket år, att en effektiv kontroll över reseräkningar icke 
skulle kunna vara möjlig annat än i samband med ett förhatligt 
spioneri. Vi ha just anvisat en utväg, varigenom detta spioneri 
kan undvikas, när vi pekat hän på att den person, som har före
tagit en resa, får deklarera, icke alls under någon edlig förpliktel
se, utan på det sättet, att han upptager i sin reseräkning de verk
liga kostnaderna och ingenting annat. Vi hava också tänkt oss, 
att man skulle kunna bestämma ett visst maximum, inom vil
ket en resande fick hålla sig. Därigenom skulle man vinna trygg
het åt motsatta sidan, så att ingen skulle kunna t. ex. debitera för 
dyrast möjliga transportmedel endast för nöjet att resa ytterligt 
bekv ämt.

Vi hålla före, att det både för tjänstemännens egen skull 
— tv jag föreställer mig, att det för varje tjänsteman måste kän
nas ytterligt motbjudande att behöva förtjäna pengar på det sättet, 
att man tager upp en kostnad, som man aldrig har haft - och för 
att vinna en nödig och hälsosam besparing på en utgiftspost 
som ständigt ökas, skulle vara av högsta vikt, att en revision 
av resereglementet företoges, och jag ber att få yrka bifall till 
utskottets hemställan.

Herr Rosen: Det är icke så som herr Eoos uppgav, att 
jag räknade hela resekostnaden för järnvägsstyrelsen med dess 
samtliga byråer. Under rubriken järnvägsstyrelsens byråer, kam
mar- och statistiska kontor upptages kostnaderna för år 1912 till 
63,349 kronor och för järnvägsstyrelsens revisions-, milkontroll- 
samt biljett- och blankettkontor utgör resekostnads- och trakta- 
mentsersättningen 15,809 kronor, alltså tillsammans för kungl. 
järnvägsstyrelsen 79,158 kronor i stället för av herr Roos upp
givna 6,000 kronor.

Friherre De Geer, Fabian: Herr greve Hamilton ytt
rade, att inga missförhållanden föreligga i detta avseende, utan 
resereglementet fyller den uppgift, varför det är avsett, och 
denna ståndpunkt försvarade han mycket vältaligt. Men jag kan 
icke vidgå, att den uppfattningen är riktig, och ej heller, att 
den på ett riktigt sätt försvarades. Ett resereglemente, som är

Onsdagen den 25 februari.
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uppgjort, skall väl icke fylla någon annan uppgift än att giva 
ersättning för resor, och det skall väl icke hava den biavsikten 
med sig, att skaffa ersättning för andra saker, som icke höra dit. 
Jag för min del anser, att det föreligger goda skäl att revidera 
resereglementet, och då man kommit underfund med att det 
bör ändras och kompletteras, varför skall man då icke göra det?

Så yttrade greve Hamilton, att det icke fanns några skäl för 
att införa automobiltrafik i resereglementet. Men när ett tran
sportmedel finnes och i stor utsträckning användes, varför skall 
det icke införas? Då kunde man ju lika gärna gå tillbaka till 
ännu äldre förhållanden och säga, att järnvägar och ångbåtar 
icke heller skola begagnas, utan alla skola resa på landsvägen. 
Jag tycker, att så snart ett transportmedel finnes, skall man laga 
så, att man kan få ersättning för det på ett riktigt sätt, och att 
man icke genom att använda automobil skall kunna förskaffa sig 
stora inkomster vid åtskilliga tillfällen. Genom automobilerna 
hava avstånden blivit så ofantligt förminskade, att just automo- 
bilernas tillkomst bör kunna in bespara åt statsverket ganska av
sevärda belopp. Vad velocipeder och motorcyklar beträffar äro 
de också transportmedel, och jag inser icke, varför icke rese
reglementet kunde upptaga ganska skälig ersättning vid begag
nande av dessa.

Ser man på denna sak riktigt och tager de faktiska förhål
landena med i räkningen, så föreligger det behov av att revi
dera nu bestående resereglemente, varför jag fortfarande skall 
be att få yrka bifall till utskottets hemställan.

Överläggningen förklarades härmed slutad, varefter herr tal
mannen yttrade, att beträffande förevarande utlåtande vore yrkat, 
1 :o) att utskottets hemställan skulle bifallas, och 2 :o) att kammaren 
skulle avslå saväl vad utskottet hemställt som den i ämnet väckta 
motionen.

Härefter gjordes propositioner i enlighet med dessa yrkanden, 
och förklarade herr talmannen sig finna propositionen på avslag å 
utskottets hemställan och motionen vara med övervägande ja be
svarad.

Votering begärdes, i anledning varav uppsattes, justerades och 
anslogs en omröstningsproposition av följande lydelse:

Den, som avslår såväl vad kammarens andra tillfälliga utskott 
hemställt i sitt utlåtande nr 1 som den i ämnet väckta motionen, 
röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, bifalles utskottets hemställan. 
Första kammarens protokoll 1914. Nr 29.

Om revision av 
gällande rese

reglemente. 
(Forts.)
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Om revision av Vid slutet av den häröver anställda omröstningen befunnos rös
tande rese ^erna ]iava utfallit sålunda:

reglemente.
(Forte.) Ja _ 74;

Nej — 46.

Föredrogs ånyo och företogs punktvis till avgörande statsutskot
tets den 21 och 24 i denna månad bordlagda utlåtande, nr 6, angående 
regleringen av utgifterna under riksstatens sjätte huvudtitel, innefat
tande anslagen till civildepartementet.

Punkterna 1—8.

Yad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 9.

Lades till handlingarna.

Punkterna 10 och 11.

Yad utskottet hemställt bifölls.

Punkterna 12 och 13.

Lades till handlingarna.

Punkterna 14 och 15.

Yad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 16.

Lades till handlingarna.

Punkterna 17—23.

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkterna 24 och 25.

Lades till handlingarna.

Punkterna 26—29.

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 30.
Lades till handlingarna.
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Punkterna 31—33.

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 34.

Lades till handlingarna.

Punkterna 35—43.

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 44.

Lades till handlingarna.

Punkterna 45—63.

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 64.

Under punkt 62 av förevarande huvudtitel i statsverksproposi
tionen hade Kungl. Maj:t föreslagit riksdagen att från och med år 
1915 dels medgiva, att i ordinarie staten för yrkesinspektionen finge 
uppföras ett ortstillägg för yrkesinspektrisen å 300 kronor; dels med
giva, att i samma stat finge uppföras ett anslag till yrkesinspek- 
törernas och yrkesinspektrisens kontorskostnader samt vikariatser- 
sättnmgar m. m. å 21,480 kronor; dels ock vid bifall härtill, höja det 
ordinarie anslaget till yrkesinspektionen med 4,780 kronor till 81 980 
kronor.

Utskottet hade i förevarande punkt på anförda grunder hem
ställt, att riksdagen måtte

a) medgiva, att i ordinarie staten för yrkesinspektionen finge 
uppi öras ett ortstillägg för yrkesinspektrisen å 200 kronor;

b) medgiva, att i samma stat finge uppföras ett anslag till 
yrkesinspektörernas och yrkesinspektrisens kontorskostnader samt 
vikariatsersättmngar m. m. å 21,280 kronor;

c) vid bifall härtill, höja det ordinarie anslaget till yrkesin
spektionen med 4,480 kronor till 81,680 kronor.

Herr statsrådet Linnér: Vid sin välvilliga behandling av 
anslagskraven för sociala ändamål under sjätte huvudtiteln har 
statsutskottet dock föreslagit en besparing, som giver mig an
ledning att yttra några ord. Det rör mycket obetydliga belopp, 
endast expensarvoden a tillsammans 200 kronor för yrkesinspek- 
törerna i Göteborg och Malmö. y

Såsom bekant förhåller det sig så, att den yrkesinspektör 
som har sin stationsort i Stockholm, enligt riksdagens medgivande

Anslag till 
yrkesinspek

tionen.
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år 1912 är berättigad till särskilt expensarvode av 200 kronor. 
Däremot hava icke yrkesinspektörerna i Göteborg och Malmö 
något sådant arvode. Anledningen till att man nu begärt ett 
dylikt arvode är den, att dessa städer hava så stor utsträckning, 
att det uppstår självkostnader för yrkesinspektörerna, då de 
skola inspektera de stora industrierna med deras talrika arbetar- 
stockar inom dessa samhällen. De äro icke berättigade till någon 
ersättning för dessa inspektioner enligt gällande resereglemente, 
och alltså måste de bekosta sina resor själva, för såvitt det icke 
finnes särskilt anslag för ändamålet.

Huruvida det kan anses befogat att giva dem anslag eller 
icke, torde få anses bero på om dessa städer, Göteborg och Malmö, 
i avseende på areal, de industriella arbetsställenas och industri
arbetarnas antal äro jämförliga med Stockholm. Jag skall därför 
bedja att få meddela några sifferuppgifter i detta avseende.

Vad då först beträffar arealen, så utgör denna för Stock
holm cirka 32 kvadratkilometer, för Malmö med Limhamn 41 
kvadratkilometer och för Göteborg med Lundby cirka 53 kva
dratkilometer; alltså är arealen i avseende på Malmö och Göte
borg större än för Stockholm.

Däremot är förhållandet motsatt beträffande antalet indu
striella arbetsställen och antalet industriarbetare. Antalet indu
striella arbetsställen för Stockholm är 800, för Malmö med Lim
hamn 330 och för Göteborg med Lundby 400. Antalet industri
arbetare uppgår för Stockholm till 32,000 för Malmö med Lim
hamn till 13,500 och för Göteborg med Lundby till ungefär 
15,000. Således kan man säga, att i avseende på industrier och 
arbetare kommer vardera av Malmö och Göteborg i runt tal 
upp ungefär till hälften emot Stockholm.

Dessutom kommer det naturligtvis till ett stort antal andra 
arbetsställen, som ligga under yrkesinspektörens direkta tillsyn, 
såsom lastning och lossning i hamnarna och en del av den större 
byggnadsverksamheten.

Vidare skall jag be att få nämna några siffror i avseende 
på de avstånd, som yrkesinspektörerna hava att tillryggalägga. 
Det blir naturligtvis icke annat än några exempel. I Stockholm 
har yrkesinspektören sin expedition i Stadsgården. Därifrån och 
till Enskede är det fyra kilometer, till Bromma 7,5 kilometer 
och till Norrtull 4 kilometer.

I Malmö är det från yrkesinspektörens expedition högst 2 
kilometer till de inom staden belägna fabrikerna och 6 kilometer 
till fabrikerna i Limhamn.

I Göteborg är det från yrkesinspektörens expedition ett 
avstånd av 9 kilometer till vattenverket, till Gamlestadens fa
briker omkring 6 kilometer, till Svenska kullagerfabriken 6,7 
kilometer och till Lindholmens varv, vägen över älven, omkring 
4 kilometer. Således kan man säga i fråga om avstånden, att 
dessa äro ungefär lika i samtliga tre städer, möjligen något min
dre i Malmö än i de övriga.
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Antalet industrier och där sysselsatta arbetare är, såsom 
jag nämnde förut, ungefär dubbelt så stort i Stockholm som i 
Malmö och Göteborg. Om nu yrkesinspektörerna i Malmö och 
Göteborg icke bliva berättigade till sådant arvode, kan det möj
ligen i någon mån befaras, att det kan föranleda dem att bedriva 
sina inspektioner mindre intensivt, än de eljest skulle gorå, därför 
att inspektionerna komma att medföra en självkostnad, som de 
icke fa betäckt på annat sätt. Vilja de icke taga på sig denna 
kostnad utan färdas till fots, kommer detta att taga så lång tid, 
att det kommer att inkräkta på inspektionernas antal.

Härmed anser jag det således vara ådagalagt, att det finnes 
skäl för att inspektörerna även i Göteborg och Malmö böra hava 
ett särskilt expensarvode. Däremot kan det icke bestridas, att 
det bör finnas en viss gradskillnad mellan beloppen för de olika 
.städerna. Denna skillnad torde vara iakttagen i Kungl. Maj:ts 
förslag, då Kungl. Maj:t satt beloppet för yrkesinspektören i 
Malmö och Göteborg till jämnt hälften av det anslag, som är 
beviljat yrkesinspektören i Stockholm. Alltså, skulle det av 
Kungl. Maj:t föreslagna beloppet beviljas, synes det synnerligen 
val stämma med de siffror jag förut nämnt angående antalet 
arbetsställen och arbetare.

Vad som möjligen föranlett utskottet att avstyrka detta 
i och för sig obetydliga belopp har väl varit — att döma av 
utskottets uttalande — den farhågan, att den föreslagna åtgär
den skulle innebära en principiell avvikelse från resereglemen- 
tet och på den grund vara olämplig. I det avseendet ber jag få 
framhålla, att denna, principiella avvikelse har redan skett i 
och med riksdagens godkännande av Kungl. Maj:ts förslag år 
1912. Något däröver prejudikatbildande torde icke kunna följa 
av ett bifall till Kungl. Maj:ts förslag.

Greve Wachtmeister, Fredrik: Det förhåller sig, så
som <herr statsrådet nyss sade, att det här är fråga om ett synnerli
gen obetydligt anslag.

Det förhåller sig ävenledes såsom han sade, att riksdagen 
vid fastställande 1912 av yrkesinspektionens stat medgav, att 
yrkesinspektören i Stockholm finge ett expensanslag av 200 kro
nor för att förflytta sig inom stadens område.

Nu har i denna proposition föreslagits, att underinspek
tören i Stockholm skulle få ett anslag av 100 kronor, och in
spektörerna i IMalmö och Göteborg också ett expensanslag av 100 
kronor var. Utskottet har icke velat motsätta sig förslaget, att 
underinspektören i Stockholm skulle få det begärda anslaget, 
dels därför att inspektören i Stockholm fått sådant anslag, och 
dels därför att Kungl. Maj:t tilldelat denna yrkesinspektör ett 
anslag, under förutsättning att riksdagen skulle godkänna åt
gärden. Men när riksdagen gick med på detta år 1912, var det 
under den förutsättningen, att det endast var fråga om yrkesin
spektören i Stockholm och icke om någon annan. Men nu två
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år efteråt kommer framställning om beviljande av expensanslag 
till två yrkesinspektörer till. Det är visserligen sant, såsom 
herr statsrådet sagt, att principen blev bruten redan 1912, och 
jag erkänner, att det var ett ganska stort fel man då begick, men 
statsutskottet har också nu funnit det nödvändigt att säga stopp 
och icke gå vidare på den inslagna vägen; ty det är nog alldeles 
säkert, att, skulle man lämna dessa två yrkesinspektörer — vil
ka herr statsrådet med så vackra och talande skäl visade vara 
i lika stort behov därav som yrkesinspektören i Stockholm — 
expensanslag, komma till ett annat år andra krav på liknande 
anslag icke blott för yrkesinspektörer, ty det är icke blott Malmö 
och Göteborg, som det kan vara frågan om, det är även om 
andra städer vilka växa genom inkorporering av kringliggande 
socknar, som kunna komma ifråga, utan det kan även bliva and
ra svenska ämbetsmän, som kunna komma med yrkanden att få 
anslag för att förflytta sig inom städernas områden för fullgö
rande av sina åligganden.

Av dessa skäl har utskottet funnit det klokast att avstyrka 
bifall till det här framlagda förslaget angående anslag till dessa 
båda inspektörer, och då utskottet gjort det, har utskottet icke 
alls befarat, att de, såsom herr statsrådet sagt, skola sköta sina 
tjänster mindre intensivt, om de icke få det här anslaget. Jag 
hyser den förhoppningen, att inspektörerna i alla fall skola skö
ta sina tjänster väl.

Efter härmed slutad överläggning biföll kammaren vad utskot
tet i nu föredragna punkt hemställt.

Punkterna 65—68.

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkterna 69—74.

Lades till handlingarna.

Punkten 75.

Utskottets hemställan bifölls.

Punkten 76.

Lades till handlingarna.

Punkten 77.

Med anledning av vad Kung!. Maj:t under punkt 15 av förelig
gande huvudtitel i statsverkspropositionen föreslagit, hade riks
dagen i förevarande punkt på angivna skäl hemställt, att riksdagen.
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i likhet med vad för åren 1909-—1914 ägt rum, må, för understöd
jande av nationalföreningens mot emigrationen verksamhet, på 
extra stat för år 1915 bevilja ett anslag av 10,000 kronor.

Reservation hade avgivits av herrar A. C. Lindblad, N. E. 
Lindberg och J. Olofsson i Digernäs, vilka ansett, att utskottets 
yttrande och förslag bort hava följande lydelse:

»Då föreningen numera kommit i åtnjutande av särskilt under
stöd för dess jordförmedlingsverksamhet och då föreningens med
lemsavgifter nått en avsevärd ökning, sjmes anslaget till föreningen 
utan olägenhet kunna nedsättas till 5,000 kronor.
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Utskottet hemställer alltså, att riksdagen må för understöd
jande av nationalföreningens mot emigrationen verksamhet på 
extra stat för år 1915 bevilja ett anslag av 5,000 kronor.»

Herr Lindblad, Anders: Vid behandlingen av detta ären
de p.å fjärde avdelningen var jag nästan benägen att gå på 
avslag, men det framkom skäl, som gjorde, att jag stannade vid 
den reservation, som finnes här, och som går ut på en nedsättning 
av anslaget till 5,000 kronor. Det framhölls nämligen, att di
rekt avslag kanske skulle åstadkomma ett avbrott i förenin
gens verksamhet, som icke vore lyckligt, och därför var jag jäm
te ett par andra ledamöter med på att gå en medelväg- genom 
att bevilja halva beloppet. Mig förefaller nämligen att, sedan 
denna förening, liksom andra föreningar av liknande slag, er
hållit anslag för sin jordförmedlingsverksamhet, vilket ju är det 
väsentligaste, det icke längre är behövligt, att staten ger det 
direkta anslag, som föreningen fått sedan år 1908. Det kunde 
ju då med rätta framställas samma anspråk från även andra 
egna-hems-föreningar. Nationalföreningen mot emigrationen är 
ju icke den enda förening, som försöker främja det mindre jord
bruket eller de s. k. småbruken, egnahemmen, utan det finnes 
flera och till och med sådana, som i sin verksamhet kunna peka 
på betydligt större resultat än nationalföreningen mot emigra
tionen. Jag vill nämligen erinra om att denna ingalunda varit 
banbrytande i fråga om jordförmedlingen eller i fråga om egna- 
hemsverksamheten. Det finnes en annan förening, nämligen Mo
tala egnahemsförening, som verkat under många år och med 
synnerligen gott resultat. Således förefaller det mig att, ifall 
nationalföreningen mot emigrationen skall erhålla direkt anslag 
av staten, det icke bör vara förment andra föreningar att inkom
ma med begäran om liknande anslag. Det har visserligen fram
hållits såsom skäl för anslaget, att föreningen vid sidan av sin 
egentliga jordförmedlingsverksamhet har en hel del andra upp
gifter, som den fyller. Och jag vill gärna medgiva, att den syss
lar med en hel del annat, som naturligtvis kan sägas vara av 
den art, att det väl förtjänar åtminstone erkännande om icke 
direkt anslag. Den har ju bland annat även arbetsförmedling.
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Men under senare år har den offentliga arbetsförmedlingen så 
utvecklats och fulländats till sin organisation, att det knappt 
kan behövas att vid sidan härav hava en arbetsförmedling, som 
sorterar under nationalföreningen mot emigrationen.

När man sedan ser på föreningens utveckling, är det riktigt 
och sant, att den under senare år gått framåt, och att dess verk
samhet har i visst avseende stegrats. Så till exempel har den nu 
förmedlat köp av egnahem — under 1912 60 st. och under 
år 1913 207 st. Det ser ut, som om det vore en väsentlig ökning, 
men siffrorna i och för sig äro icke av den beskaffenhet, att de 
utgöra ett starkt bevis för att anslaget bör utgå. Ty man vet 
icke alls, huru länge de 207 förmedlade egnahemsköpen komma 
att kvarstanna hos de första köparne. Jag tror, att dessa konst
lade försök att driva fram egnahemsrörelsen icke alls äro lyck
liga, utan vore det nog bra mycket bättre, om egnahemsförenin- 
garna på egen hand finge reda sig för att söka driva fram denna 
rörelse. Så vitt jag vet har en stor del av de egnahem, som förmed
lats av nationalföreningen mot emigrationen, endast stannat un
der kortare tid i händerna på dem, som första gången fått dem; 
sedan ha de övergått till andra. Kanske kan detta i någon mån 
vara beroende på att nationalföreningen mot emigrationen har 
erhållit anslag, som gjort att den icke varit tillräckligt för
siktig i sina jordinköp. Den av mig omnämnda Motala egnahems- 
förening har, tror jag, gått till väga på annat sätt, när den 
försökt arbeta sig fram för åstadkommande av egnahem. Den 
har icke såsom nationalföreningen mot emigrationen köpt stora 
dyrbara egendomar och styckat dem, varefter de på egendomarna 
varande ekonomi- och corps de logis-byggnaderna sällan ha
va kunnat försäljas till de pris, som de egentligen varit värda, 
utan de kostnader som legat på byggnaderna hava sedan måst 
fördelas på de styckade jordområdena, vilket har gjort, att dessa 
egnahemsområden blivit fördyrade och svårighet uppstått för 
egnahemsinnehavarna att kunna ekonomiskt reda sig.

Nu säges det från dem, som önska att anslaget skall utgå, att 
det är oriktigt att just nu, när föreningen befinner sig i rask 
utveckling avbryta understödjandet, och de framhålla, att för
eningen fått så och så många nya medlemmar, vilket skulle ut
göra ett skäl för anslagets fortsatta utgående. Det tycker jag sna
rare vara ett skäl till att anslaget icke längre behöver utgå; 
ty är det så, att föreningen växt sig stark genom anslutning, 
bör den lättare kunna reda sig, än då den hade ett litet antal 
medlemmar och således mindre inkomster. Men när man tittar 
på staten och utgifterna, finner man, att för anskaffande av 
medlemmar utbetalats ungefär 9,000 kronor för det år som gått. 
Det tycker jag vara ganska stor summa för denna anskaffning, 
och det vittnar icke om att medlemmarna synnerligen självmant 
anslutit sig, utan har det kostat mera än det smakat att an
skaffa dem. För min del tycker jag icke, att det föreligger skäl 
längre för anslaget, sedan föreningens jordförmedlingsbyråer er-
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hållit understöd av staten. Vi hava i dag anslagit 20,000 kronor 
till jordförmedlingsbyråerna och för andra ändamål tror jag 
icke föreningen längre behöver anslag, då den bör kunna reda sig 
genom anslutning av de nya medlemmar, som den fått och tror 
sig få i framtiden. Ty även om det skulle bli svårt, så tror jag, att 
därav skall växa fram en försiktighet i fråga om verksamheten, 
som skall vara till gagn för föreningen själv, i stället för att den 
såsom nu kanske ofta är oförsiktig, därför att den får anslag 
icke blott av staten utan även av landsting och stadsfullmäk
tige. Som sagt, det föreligger icke något skäl till direkt anslag, 
när föreningen far det anslag, som är avsett för jordförmedlings
byråerna. För den andra verksamheten kan den säkerligen reda sig 
utan anslag. För övrigt är denna senare verksamhet icke märk
ligare, än att andra föreningar åstadkomma sådan utan anslag 
Så till exempel de upplysningar, som lämnas av nationalförening
en mot emigrationen. Sådana lämnas även av andra föreningar 
t. e.x. Motala egnahemsförening. Den har en å två personer, 
som uteslutande, syssla med att lämna upplysningar till dem, som 
begära dylika. Och det gäller ju icke bara om denna förening, 
utan så gott som alla föreningar lämna upplysningar, om de 
också icke precis registrera dem, så att man kan säga på siffran 
huru många brev de expediera eller huru många besök, som hava. 
gjorts å expeditionen. Och detta utan anslag från statens sida. 
Jag yrkar bifall till reservationen såsom ett första steg till an
slagets slopande.

Herr statsrådet Linnér: Av den föregående talarens re
servation vid statsutskottsutlåtandet fick man närmast det in
trycket, att han tänkt sig, att det bidrag nationalföreningen mot 
emigrationen åtnjuter från anslaget till jordförmedlingsbyråerna 
är så stort, att föreningen med egna krafter för övrigt kan reda 
sig. Nu tycktes det däremot, åtminstone ett ögonblick, hava varit 
reservantens mening, att föreningens verksamhet i övrigt icke 
är av den valör, att den förtjänar statsunderstöd. Jag skall 
därför bedja att först något få tala om frågan, hur mycket denna 
förening kan erhålla av anslaget till jordförmedlingsbyråer, 
och sedan något om själva värdet av föreningens verksamhet.

-lag kan icke lämna någon exakt siffra på, huru mycket 
som inflyter till föreningen från anslaget till främjande av jord
förmedling, ty, såsom torde vara bekant, utgår bidraget från 
detta anslag efter beräkning av de kostnader, som föreningen 
härvid ådragit sig, samt betalas i efterskott. Det finnes dock 
härför ett visst maximum fastställt. Det bidrag, föreningen er
håller för varje jordförmedlingsbyrå, får nämligen icke. uppgå till 
mer än hälften av föreståndarens avlöning, dock icke mer än 
500 kronor, och dessutom hälften av övriga driftkostnader, dock 
högst 200 kronor. Härav är klart att någon vinst på detta 
statsbidrag kan föreningen icke göra.

Jämför man dessa maxima med de siffror, som återfinnas
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på sidan 229 i den kungl. propositionen, torde därav klart framgå, 
att kostnaderna för byraernas verksamhet äro högst väsentligt 
större än vad som kan komma att utgå ifrån anslaget till jord
förmedlingens befrämjande. Därtill kommer att, sedan dessa 
siffror lämnats — de gälla nämligen år 1912 har föreningens 
verksamhet utvecklat sig till andra områden, så att föreningen i 
stället för 9 byråer nu arbetar med 16 byråer och står i begrepp 
att inrätta ytterligare 1 byrå i Kopparbergs län. Särskilt en 
del av dessa byråer, såsom den i Göteborg, har dragit stora kost
nader på grund av den intensiva verksamhet, som föreningen där 
utvecklar.

Vad sedan föreningens verksamhet i övrigt angår, nämnde 
reservanten något om arbetsförmedlingen. Denna är nog icke en 
sak, som fullt kan jämställas med den vanliga arbetsförmedlin
gen och, såsom finnes omtalat i statsverkspropositionen, finnes 
ett särskilt utlåtande av arbetsförmedlingsinspektören, som styr
ker detta. 1 allmänhet är det icke vanliga yrkesarbetare som 
anlita föreningens byråer för arbetsförmedling, åtminstone icke 
till så stor del, utan är det kontorsfolk, ingenjörer och andra 
sådana personer, som i regel icke de vanliga arbetsförmedlings- 
anstalternas verksamhet sträcker sig till. Således tror jag, att 
föreningens förmedlingsbyråer i sin verksamhet kunna gå full
komligt parallellt med den offentliga arbetsförmedlingen, utan 
att de förra på något sätt inkräkta på den senares område.

Så har nationalföreningen mot emigrationen en, såvitt jag- 
förstår, mycket stor och betydelsefull verksamhet genom före- 
dragshållande och genom att gorå propaganda medelst ströskrif- 
ter, tidningsartiklar o. s. v., i syfte att motverka den direkta 
och indirekta agitation, som bedrives av åtskilliga emigrant- 
agenturer och vissa kolonisationsbolag i utlandet. Och vidare 
har föreningen gjort vissa specialutredningar. Särskilt påminner 
jag om dess utredning rörande utvandringsproblemet i Norr
land, vari man kommit till ett nog så,intressant, nien ganska ned
slående resultat, utvisande, att emigrationen från Norrland är i 
tilltagande, så att man minst av allt nu har anledning att in
skränka. statsunderstödet till en förening mot emigrationen.

Vidare omnämner jag föreningens värdefulla verksamhet till 
anskaffande av rättshjälp i synnerhet för svensk-amerikaner, 
som återvända till hemlandet. Det är ofta vi läsa i tidningarna, 
att den eller den svensk-amerikanen önskat stanna kvar i landet, 
att han rest hem för att söka anställning, men att vissa forma
liteter visat sig vara hinderliga och att han då tyckt det varit 
bekvämare ätt resa tillbaka och icke blivit, såsom han önslrat, en 
immigrant. Denna sida av saken har föreningen också tagit 
om hand och lämnar dylika personer det formella biträde, varav 
de äro i behov.

Återstår således frågan, om föreningen med egna tillgångar 
är så ekonomiskt stark, att den icke längre 'är i behov av 
statsbidrag. Det är tyvärr icke förhållandet. Efter vad för
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mig uppgivits, är det tvärtom så, att de kostnader, som varit 
en följd av föreningens ytterligare utvecklade verksamhet, starkt 
tagit på föreningens tillgångar, så att år 1913 kommer att av
löpa med underskott, oaktat föreningen åtnjutit statsbidrag till 
det belopp, som nu begäres. Den brist, som härvidlag uppstått, 
måste täckas genom enskilde välvillige hjälpares mellankomst.

Jag tror därför det vore ganska ödesdigert för föreningen, 
om staten nu skulle göra inskränkning i det bidrag, som hit
tills utgått.

Herr Lindblad, Anders: Gentemot vad herr statsrå
det anmärkte rörande arbetsförmedlingen får jag säga, att jag 
ju icke vet, huruvida det är riktigt vad han nu framhöll. Men 
jag vill nämna ett fall, som jag själv haft tillfälle att iakttaga; 
det är rätt intressant och rörde en intelligent, mycket dugande 
arbetare, som utflyttat till Kanada och kom tillbaka till Göte
borg, samt uttalade för mig sin avsikt ;att vända sig till national
föreningens mot emigrationen kontor för att efterhöra, om det 
fanns någon möjlighet till sysselsättning för honom. Jag rådde 
honom att gå till kontoret för att se, på vad sätt det arbetade, 
och försökte underlätta för hemvändande svenskamerikanare möj
ligheten att få sysselsättning. Han kom till kontoret och erhöll 
ett tryckt brevkort, som fylldes i, med uppmaning att med detta 
kort vända sig till Göteborgs stads arbetsförmedling. Det var 
hela resultatet av hans hänvändelse till kontoret. Denna ut
väg kände han emellertid till förut och hade tydligen kunnat vän
da sig till Göteborgs stads arbetsförmedling utan någon omväg. 
Jag vet icke, huruvida detta fall är enstaka, men skulle det icke 
vara så, och om, såsom antagligt är, detta registreras som ett be
sök och den på brevkortet meddelade upplysningen registreras 
såsom expedierad skrivelse, så tycker man ju att det är bra ma
gert med dessa skrivelser, och föreningens arbetsförmedling sy
nes därigenom komma i en ganska egendomlig ställning.

Sedan framhölls, att föreningen naturligtvis icke var så 
stark, att den kunde avvara det anslag, som det nu gäller. Men, 
mina herrar, om man ser efter, finner man att det här rör sig 
om ganska betydande summor. Höreningen balanserar med 68,000 
kronor i staten för byråerna och det är nu fråga om att upp
rätta ännu en byrå. Deras antal är nu 16 och en sjuttonde 
skulle således upprättas. Det förefaller dock, som om resultatet 
icke svarade mot kostnaderna, och jag vill icke vara med om, att 
staten skall lämna sin medverkan till en institution, som arbetar 
vid sidan av de offentliga institutioner, vilka hava ungefär 
samma, uppgift som donna, isynnerhet som det ser ut så, som om 
denna institution ifråga om kostnader skulle växa ut ganska avse
värt. Jag tror mig också veta att statsrevisorerna redan haft 
sin uppmärksamhet fäst på dessa kostnader. Visserligen vill jag 
icke underkänna värdet av föreningens verksamhet med hållande 
av föredrag och skrifters spridande o. s. v., men jag betvivlar, att
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den kunnat åstadkomma något väsentligt emot emigrationen, 
såsom namnet på föreningen innebär att den skulle göra. Jag 
tror att det finnes andra institutioner, som verka lika kraftigt 
och göra precis samma nytta för att hindra emigrationen som den
na nationalförening mot emigration, och därför är det jag tycker 
fortfarande, att denna icke är mer berättigad än de andra att 
erhålla understöd. Anledningen till att den fått sådant understöd 
förefaller mig snarast ha varit dess namn, som man från första 
början funnit tilltalande och vilket alltid måste vara tilltalande, 
då det för oss alla. naturligtvis gäller att söka behålla folket 
bär i landet.

Jag kan, såsom sagt, icke finna att de skäl som anförts för 
anslaget, varit starka nog, och jag vidhåller därför mitt yrkande.

Greve Wachtmeister, Fredrik: dag kan icke neka 
till att ett exempel, som herr Lindblad omtalade, vilket rörde 
en svensk-amerikan, som kommit hem och begärde upplysningar, 
men icke fick mer än vad vi kyss hörde, verkade ganska avky
lande, och jag får verkligen säga, att 'den verksamhet, som utövas 
av nationalföreningen mot emigration just genom att lämna upp
lysningar av många olika slag åt hemvändande svenskamerikaner, 
är den, som jag funnit vara den mest betydelsefulla. Men 
jag får tillika uttala min förhoppning, att det exempel, denne 
talare händelsevis hade reda på, var ett synnerligen enstaka, 
och jag har anledning tro, att i många fall just i detta hänseende 
nationalföreningen mot emigration gjort ganska mycket nytta.

Herr Lindblad talade vidare om att föreningen icke skulle 
behöva dessa penningar, som det nu är fråga om. Men han talade 
i sammanhang härmed om, att föreningen är stadd i utveckling 
och att byråerna kosta så mycket. Jag tror mig, vad dessa 
byråer beträffar, veta, att de visserligen kosta en hel del, men 
att i dessa byråer i allmänhet nedlägges ett mycket intresserat 
arbete av personer, som icke alls taga betalt. Under sådana 
förhållanden kan jag icke annat än hysa förhoppning, att de pen
ningar, som blivit nedlagda på dessa byråer, ändå haft skäl för 
sig, och jag kan icke tro annat, än att föreningen i alla fall ver
kat gott för den sak, som den satt sig för att befrämja.

vidare behöver jag icke gå in på de skäl, som tala för 
bifall till den kungl. propositionen. 1 detta hänseende har herr 
statsrådet Linnér nyss sagt tillräckligt, och på grund av de skäl 
han utvecklat, ber jag att få yrka bifall till utskottets förevaran
de hemställan.

Efter härmed slutad överläggning yttrade herr talmannen, att 
i avseende på förevarande punkt yrkats, dels att vad utskottet hem
ställt skulle bifallas, dels ock, att kammaren skulle antaga det för
slag, som innefattades i den av herr Lindblad m. fl. vid punkten 
avgivna reservation.

Sedermera gjordes propositioner i enlighet med dessa yrkanden.
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och förklarades propositionen på bifall till utskottets hemställan 
vara med övervägande ja besvarad.

Punkterna 78—85.

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkterna 86—87.

Lades till handlingarna.

Punkten 88.

Utskottets hemställan bifölls.

Vid ånyo skedd föredragning av lagutskottets den 21 och 24 
innevarande månad bordlagda utlåtande nr 7, i anledning av dels 
Kungl. Maj :ts proposition med förslag till lag om kommission, 
handelsagentur och handelsresande och till lag om ändrad lydelse 
av 2 § i förordningen den 4 maj 1855 angående handelsböcker och 
handelsräkningar, dels ock en i anledning därav väckt motion, bi
föll kammaren vad utskottet i detta utlåtande hemställt.

Föredrogs ånyo lagutskottets den 21 och 25 innevarande feb
ruari bordlagda utlåtande nr 8, i anledning av väckt motion om 
skrivelse till Kungl. Maj:t angående utredning och förslag i fråga 
om ändring i gällande lagbestämmelser om straff för djurplågeri.

Uti en inom andra kammaren väckt, till lagutskottet hänvisad 
motion, nr 196, hade herr Emil Molin i Dombäcksmark anfört:

»Vid 1912 och 1913 års riksdagar väckte undertecknad motioner 
om ändrad lydelse av 18 kap. 16 § strafflagen (den s. k. djurplågare
paragrafen). Genom kamrarnas skiljaktiga beslut förföll frågan.

Med^ anslutning till lagutskottets yrkande vid fjolårets riksdag 
(nr 2) far jag ånyo framlägga fragan till riksdagens prövning och 
yrkar, att riksdagen måtte i skrivelse till Kungl. Maj:t anhålla, det 
täcktes Kungl. Maj :t låta utarbeta förslag till sådan ändring i straff
lagen, varigenom begreppet straffbart djurplågeri utvidgas att om
fatta även andra fall av djurplågeri än sådana, som ådagalägga 'up
penbar grymhet’.»

Utskottet hade i nu föredragna utlåtande på anförda grunder 
hemställt, att förevarande motion icke måtte till någon riksdagens 
åtgärd föranleda,

Reservation hade avgivits av bland andra herrar Pettersson i 
Södertälje, Stärner, Jansson i Edsbäcken och Olsson i See, vilka på 
åberopade skäl hemställt, att riksdagen måtte i anledning av föreva-

Anslag till 
nationalföi'- 
eningen mot 

emigrationen. 
(Forts.)

Ifrågasatt än
dring i lagbe
stämmelserna 
om straff för 
djurplågeri.
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Ifragnsatt än
dring i lagbe
stämmelserna 
om straff för 
djurplågeri. 

(Forts.)

rande motion besluta att i skrivelse till Kung!. Maj:t anhålla, det 
täcktes Kungl. Maj :t låta utarbeta förslag till sådan ändring i straff
lagen, varigenom begreppet straffbart djurplågeri utvidgades att 
omfatta även andra fall av djurplågeri än sådana, som ådagalade 
»uppenbar grymhet».

Herr Stärner: Såsom reservant jämte åtskilliga andra
emot lagutskottets utlåtande får jag påkalla kammarens upp
märksamhet för denna fråga. Detta förslag är en gengångare, 
som är stadd på vandring mellan utskottet och första kammaren, 
och att det kommer att fortsätta till dess den i denna kammare 
väckt mera förståelse än den hittills kunnat finna. Andra kam
maren har nämligen bifallit vad som nu framförts av reservan
terna och detta förut redan vid flera tillfällen. Jag ber där
för att utan vidare motivering, då saken ju för kammarens le
damöter är känd, få yrka bifall till reservationen, eller att 
riksdagen måtte i anledning av förevarande motion besluta, att 
i skrivelse till Kungl. Maj :t anhålla, det täcktes Kungl. Maj :t 
låta utarbeta förslag till sådan ändring i strafflagen, varigenom 
begreppet straffbart djurplågeri utvidgas att omfatta även andra 
fall av djurplågeri än sådana, som ådagalägga »uppenbar grym
het.»

Greve Lager bjelke: Den förevarande motionen är den
samma som förelåg förra året; och samma sakskäl för och emot 
föreligga då och nu. Den skillnaden finnes dock, att medan lag
utskottet förra året tillstyrkte, har det i år avstyrkt motionen. 
Denna omständighet synes mig icke tala för herr Stärners för
hoppning, att motionen skall vinna mera förståelse.

Jag tillåter mig, herr talman, att yrka bifall till utskottets 
hemställan.

Greve W a c h t m e is te r, Axel: Jag begärde ordet med 
anledning därav, att man åberopade Italien såsom ett föregångs- 
land i fråga om djurskyddslagstiftning. Alla som ha den ringa
ste personliga kännedom om Italien och italienska förhallanden 
veta allt för val, att där är mycket sämre ställt med djurskyddet 
än hos oss. Då reservanterna åberopa italienska djurskyddslag
stiftningen, lämnar denna omständighet ett tydligt och talande 
bevis för att utskottet har fullkomligt rätt i sin uppfattning, då 
det anser, att den i landet rådande rättsuppfattningen och icke 
lagstiftningens ordalydelse är vad som i ifrågavarande hän
seende dikterar åtal och inom vederbörliga gränser straffgrad.

Jag ber att få yrka bifall till utskottets hemställan.

Sedan överläggningen förklarats härmed slutad, yttrade herr 
talmannen, att i avseende på föreliggande utlåtande yrkats, dels att 
utskottets hemställan skulle bifallas, dels ock, av herr Stärner, att 
kammaren skulle avslå utskottets hemställan och antaga det förslag,
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som innefattades i den av honom m. fl. vid utlåtandet avgivna re- ifrågasatt «»-
Sensation. äring i lagbe-

■p-.. „ . stämmelsenm
Härefter gjorde herr talmannen propositioner i enlighet med om stTaff för 

dessa yrkanden och förklarade sig finna propositionen på bifall till 
utskottes hemställan vara med övervägande ja besvarad. (Forts.)

Herr Stärner begärde votering, i anledning varav uppsattes, 
justerades och anslogs en så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller vad lagutskottet hemställt i sitt utlåtande nr 
8? röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, avslås utskottets hemställan och antages det för- 
slag, som innefattas i den av herr Stärner m. fl. vid utlåtandet av
givna reservation.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna hava 
utfallit sålunda:

Ja — 81;
Nej — 28.

Föredrogs ånyo lagutskottets den 21 och 24 i denna månad Ang. viss ,m- 
bordlagda utlåtande nr 9, i anledning av väckt motion om skrivelse drin9 * ingen 
till Kungl. Maj:t angående viss ändring i lagen om aktiebolag. om ahtiehol"s-

Uti en inom andra kammaren väckt, till lagutskottet hänvisad 
motion, nr 83, hade herr Röing framhållit behovet av klarare och 
fullständigare regler för bolagsstämmas konstituerande, än gällande 
lag om aktiebolag innehölle, och hade motionären hemställt, att riks
dagen måtte i skrivelse till Kungl. Maj:t anhålla, att Kungl. Maj:t 
vill.e för riksdagen framlägga proposition om ändring av lagen om 
aktiebolag den 12 augusti 1910 i det syfte, som motionen innehöll.

Utskottet hade i nu föredragna utlåtande på anförda skäl hem
ställt, att förevarande motion icke måtte till någon riksdagens åtgärd 
föranleda.

Herr Ekman, Johan Emilsson: Det missförhållande 
som i denna motion påpekas är enligt mitt förmenande ett myc
ket allvarligt sadant och kan leda till mycket svåra konsekven
ser. Detta har också utskottet papekat, men säger, att det exem
pel som anförts är ett alldeles enstaka sådant, som måhända icke 
kommer att upprepas. Detta tyckes mig vara något lättvindigt, 
då man vet att missförhållandet när som helst kan inträffa och
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Any. viss än- att, när det inträffar, det alltid sker under sådana förhållanden, 
äring i lagen följderna bliva värre än man kanske vanligen föreställer sig. 

wn aktiebolag. Skottet motiverar sitt avslagsyrkande med att »åtskilliga om- 
(tvts.) ständigheter synas giva vid handen, att det inom en ej avläg- 

sen framtid torde bliva av behovet påkallat att jämväl i andra de- 
lar överse den nya bolagstiftningen». Efter denna motivering 
vill jag icke göra något yrkande, men hade densamma icke före
kommit, skulle jag yrkat bifall till motionen. Jag vill emeller
tid taga fasta på "denna motivering, därför att det påpekade 
missförhållandet ingalunda är det enda i vår nuvarande bolags- 
lagstiftning utan flera sadana ha kommit i dagen. Enligt mm 
åsikt är en revision av bolagslagstiftningen inom den närmaste 
framtiden påkallad, och om, som jag vill hoppas, utskottet far 
rätt i isin förmodan att en slidan skall komma till stånd, anser 
också jag att detta fall icke bör lösryckas utan kan anstå, tills 
den allmänna revisionen kommer att äga rum. På grund av den
na utskottets motivering har jag intet yrkande att framställa.

Efter det överläggningen ansetts härmed slutad, biföll kam
maren vad utskottet i föreliggande utlåtande hemställt.

Onsdagen deu 25 februari.

Vid ånyo skedd föredragning av första kammarens första till
fälliga utskotts den 21 och 24 innevarande februari bordlagda utlå
tande nr 4, i anledning av en av herr Stadener väckt motion, angå
ende skrivelse till Konungen med begäran om utredning i fråga om 
beredande av söndagsvila in. m. åt arbetsanställda personer och stu
derande ungdom, biföll kammaren vad utskottet i detta utlåtande 
hemställt.

Upplästes och godkändes riksdagens kanslis förslag till delar 
av riksdagsbeslutet:

nr 1, ingressen;
nr 2, slutmeningen; och
nr 3, angående val av riksdagens justitieombudsman och hans 

efterträdare.

Anmäldes och bordlädes:
Konstitutionsutskottets utlåtanden: _ . .
nr 8, i anledning av väckt motion om skrivelse till Kungl. 

Maj:t angående utredning och förslag i fråga om rätt för församling 
att utse ordförande i skolråd, samt _ _ .

nr 9, i anledning av väckt motion om tillägg till 67 s förord
ningen om kommunalstyrelse på landet;

Statsutskottets utlåtanden:
nr 7, angående regleringen av utgifterna under riksstatens 

sjunde huvudtitel, innefattande anslagen till finansdepartementet,
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nr 10, i anledning av Kungl. Haj:ts proposition angående åter
lämnande till vederbörande av fyra aktier i numera upplösta aktie
bolaget Svappavaara malmfält,

nr 11, i anledning av Kungl. Maj:ts proposition angående efter
skänkande av kronans rätt till danaarv efter hemmansägaren An
dreas Moberg från Plombo Östergård i Stengårdshults socken,

nr 12, i anledning av Kungl. Maj :ts proposition angående efter
skänkande av kronans rätt till danaarv efter arbetaren Nils Lars
son från Ljusne, . .

nr 13, i anledning av Kungl. Maj:ts i statsverkspropositionen 
gjorda framställningar angående utgifter för kapitalökning, i av
seende å post- och telegrafverket,

nr 14, i anledning av väckt motion om gratifikation åt profes
sor Gustav Sundbärg, och

nr 15, i anledning av väckta motioner om gratifikation åt fram
lidne vaktmästaren Per Albert Rydqvists änka;

lagutskottets utlåtande nr 15, i anledning av väckt motion om 
skrivelse till Kungl. Maj:t angående lagstiftning om huru förfaras 
skall vid vådeld i by; ävensom

jordbruksutskottets utlåtande nr 32, i anledning av Kungl. 
Maj:ts proposition angående stat för veterinärhögskolan m. m. jämte 
tre i ämnet väckta motioner.

Justerades sju protokollsutdrag för denna dag.

På hemställan av herr talmannen medgav kammaren, att de 
anslag, som utfärdats till sammanträdets fortsättande på aftonen, 
finge nedtagas.

Kammarens sammanträde avslutades kl. 4,17 e. m.

In fidem
A. v. Krusenstjerna.

Första kammarens protokoll 19H. Nr 26. 5


